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مدیر عامل جمعیت هلال احمر استان گیلان  :

وز، کیفیت فردا انتخاب امر

جام ملت های آسیا نشان داد که ثروت بهتر از علم است، 
جاییکه قطر جاه طلب با تطمیع ستاره های فوتبال از گوشه و 
کنار دنیا، علاوه بر عبور از ژاپن پرتلاش و منظم؛ با قهرمانی 
اش به مربیان با دانشی چون کارلوس کیروش، مارچلو لیپی، 
اسون گوران اریکسون، پائولو بنتو، آلبرتو زاکه رونی، هکتور 
کوپر و دیگرانی که بودند، ثابت کرد » ثروت بهتر از علم 

است.«
اما حرفمان این نیست، حرفمان حتی تحقیر در مقابل ژاپن 
هم نیست، تحقیری که به دنیا نشان داد چه فرسنگ ها 
فاصله فرهنگی با امثال ژاپن داریم. ژاپنی که اصلاحات در 
کشورش را با الهام از اصلاحات امیرکبیر در ایران آغاز کرد، 
ما اصلاحات را در حمام فین کاشان کشتیم، اما ژاپنی ها 
افتخار می دانند  از کار مردن را یک  به جایی رسیدن که 
و شکست در کار را مساوی با مرگ؛ ژاپن معلمانی دارد که 
دانش آموزان هنگام تعطیلی مدارس بخاطر دوری چند ساعته 
از آنها گریه می کنند، آنها اخلاق را سرلوحه کارشان قرار دادند 
و به رفتگرانشان مهندسین بهداشت می گویند، ژاپن برخلاف 
ایران هیچ منبع طبیعی مثل نفت و گاز و زغال سنگ و غیره  
ندارد اما یکی از ابرقدرتهای اقتصادی جهان است، چون انها 
نیازی به دشمنی و درگیری با دیگران ندیدند، برای همین 
است که امریکا در خاکشان پایگاه نظامی دارد، انها پیروزی 
شان را روی میز رییس جمهور امریکا دیدند، جاییکه تلفن 
روی میز دونالد ترامپ ساخت ژاپن است؛ آری آنها به دیگران 
کاری ندارند، کار خودشان را درست انجام می دهند و مثل 
مدافعان ما به جای اینکه کار خودشان را پیگیر باشند در کار 
قضاوت دخالت نمی کنند و بازی را رها نمی کنند. این است 

فرق ما و ژاپن.
اما نگارنده نگران این هم نیست، اتفاقی بس خطرناک تر در 
پیش است. ما نگران آینده نیمکت تیم ملی فوتبال هستیم، 
ظاهرا مدیران باکفایت فدراسیون فوتبال! این پتانسیل را دارند 
که با اتخاذ انواع تصمیمات عجیب، بر تن هر کابوسی جامه 

واقعیت بپوشانند.
کارلوس کی روش با وجود همه انتقادات فنی و رفتاری که 
متوجه او بود، در مجموع یک دوران هشت ساله نسبتاً موفق 
را روی نیمکت تیم ملی کشورمان پشت سر گذاشت و حالا 
بین هواداران فوتبال در ایران شاید کمتر کسی وجود داشته 
باشد که به کمتر از کی روش رضایت بدهد اما این روزها 
زمزمه های زیادی در مورد احتمال حضور یک مربی ایرانی در 
رأس کادر فنی تیم ملی کشورمان به گوش می رسد؛ حرف 
و حدیث هایی که متأسفانه هر روز هم جدی تر می شوند و 
نگران کننده شده  واقعاً  فدراسیون  با سکوت  آنها  همزمانی 

است.
ساله  هشت  حضور  برآیند  معتقدند،  همگان  که  همانطور 
کیروش در ایران مطلقاً با مربیان بومی قابل قیاس نیست. 
حالا چطور باید در مقام انتخاب، به جای امثال او، سراغ دایی 

و قطبی و قلعه نویی، گل محمدی، جلالی یا کریمی برویم؟
اینها شایعه نیستند؛ برای مثال یحیی گل محمدی که این 
فصل با تیم پدیده مشهد شگفتی ساز شد، ادعا می کند با توجه 
به مشکلات اقتصادی کشور و ضرورت اعتماد به نیروهای 
داخلی بهتر است جانشین کی روش یک مربی ایرانی باشد. 
تردیدی وجود ندارد منظور یحیی خود اوست، کسی تاکنون 
حتی یک قهرمانی در کشور را هم تجربه نکرده است. پس از 
یحیی، علی پروین هم چنین نظری داده است و حتی از امثال 
قلعه نویی، مجید جلالی و علی کریمی به عنوان گزینه های 
شایسته نام می برد. این درحالی است که خود علی پروین 
حاضر نشد افسار پرسپولیس را به جلالی بدهد. قصه علی 
کریمی و سپیدرود که دیگر اظهر من شمس است. از سوی 
دیگر علی دایی هم که تیم لیگ برتری اش در جام حذفی از 
عهده داماش لیگ دویی برنیامد،  وقتی شایعات حضورش در 
نیمکت تیم ملی را شنید گفته که حضورش در تیم ملی یک 
وسوسه نیست، بلکه افتخار است. حال آیا توالی این اتفاقات، 

شما را نگران نمی کند؟ 
طلایی  نسل  که  بینیم  می  برگردیم  عقب  به  کمی  اگر 
98 ساخته ایویچ بود که با اتفاقاتی غیرفوتبالی برکنار شد، 
بلاژوویچ نیز دو سال سرمربی تیم ملی بود و اگر چه نتوانست 
ایران را راهی جام جهانی ۲۰۰۲ کند، اما نمایش های درخشان 
و هجومی تیم ملی در زمان این مربی به خوبی در حافظه 
هواداران فوتبال باقی مانده است. شاگرد خلفش برانکو نیز 
بوسان،  آسیایی  بازی های  در  قهرمانی  چون  دستاوردهایی 
سومی جام ملت های ۲۰۰۴ و راهیابی بی دغدغه به جام 

جهانی ۲۰۰۶ را به ارمغان آورده بود.
اما نیمکت تیم ملی پس از آن به مدت چهار سال به مربیان 
ایرانی رسید. سه مربی مختلف بلافاصله بعد از کسب اولین 
قهرمانی شان در لیگ برتر روی نیمکت تیم ملی نشستند. 
در جام  ملی  تیم  با  بود  پنجم  لیگ  قهرمان  قلعه نویی که 
ملت های ۲۰۰۷ شکست خورد، علی دایی که قهرمانی لیگ 
ایران به جام جهانی  ششم را در کارنامه داشت در رساندن 
۲۰۱۰ ناکام ماند و افشین قطبی هم به عنوان قهرمان لیگ 
هفتم، جام ملت های ۲۰۱۱ را با ناکامی محض پشت سر 

گذاشت.
شاید افزایش سرسام آور دلار، پیراهن عثمان مدافعان حضور 
مربی ایرانی در تیم ملی باشد، اما با همین دلار گرانقیمت هم 
می بینیم، بسیاری از باشگاه های ایرانی با هزاران دلار انواع 
و اقسام بازیکنان خارجی بی کیفیت را وارد کرده اند. بنابراین 
کنار گذاشتن سالانه دو تا سه میلیون دلار برای استخدام 
یک مربی ممتاز خارجی، مساله اقتصادی چندان مهمی برای 

کشور نخواهد بود.
علی ای حال همانطور که پیشتر گفتیم کارلوس کی روش با 
وجود همه انتقادات فنی و رفتاری که متوجه او بود، در مجموع 
یک دوران هشت ساله نسبتاً موفق را روی نیمکت تیم ملی 
کشورمان پشت سر گذاشت و جایگزین کردن مربیانی چون 
مجید جلالی و علی کریمی و یحیی گل محمدی و ... شوخی 
خطرناکی است. یادمان باشد این انتخاب امروز ماست که 

کیفیت اتفاقات فردا را می سازد.
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پـا  رکــور  
ورزشی که دیگر ممنوع نیست

کونگ فو توآی، سبکی برای ما
کونگ فو اگر چه نامی چینی است اما روایت داریم در عهد باستان 
که قلمرو ایرانیان، شرق دور را هم در نوردیده بود، یک استاد ایرانی 
هنرهای رزمی، به هندوچین سفر کرده و پس از مطالعات فراوان 
بر روی نحوه دفاع حیوانات، این هنر رزمی را در یکی از معابد چین 
پایه گذاری کرد، از همین رو بارها متولیان کونگ فو در ایران تلاش 
کردند این رشته را در مجامع بین المللی به نام ایران ثبت کنند، اما 
کمی دیر شده بود، چرا که چینی ها سه دهه قبل این کار را انجام 

داده بودند.
به گزارش خط اول، این رشته در ایران طرفداران زیادی دارد اما 
فعالیت رسمی آن پس از انقلاب دچار وقفه شد، ولی از سال ۱۳۶9 
به صورت انجمن کونگ فو توآ زیر نظر فدراسیون کاراته کار خود 

را مجددا از سر گرفت.
 از آن تاریخ تا به امروز کونگ فو توآ پدران زیادی به خود دیده 
است، بعد از فدراسیون کاراته، زیر مجموعه کمیته مستقلی به نام 
ورزش های رزمی شد، سپس فدراسیون کونگ فو، ووشو و رزم 
آوران تشکیل گردید که سال های بعد به فدراسیون ورزشهای رزمی 
تغییر نام داد، چند صباحی هم کمیته ای مستقل به نام کونگ فو 
توا داشتیم و وقتی موفق نبود دوباره زیر مجموعه فدراسیون های 
ورزش های رزمی درامد و در نهایت سال ۱۳8۴ فدراسیون کونگ 
فو و هنرهای رزمی تشکیل گردید و تا به امروز خوشبختانه برقرار 

است.
اما با توجه به اینکه مجامع بین المللی فدراسیون مستقلی به نام 
در  امر  متولیان  نمی شناسند،  به رسمیت  ایران  در  را  فو  کونگ 
کشورمان تصمیم گرفتند هر طور شده کونگ فوی ایرانی را با 
اندکی تغییرات در جهان به نام ایران ثبت کنند؛ تا اینکه بالاخره 
موفق شدند سال ۱۳9۰ سبک » کونگ فو توآی » را پایه گذاری 
نمایند که اتفاقا با داشتن زیر مجموعه هایی چون آنزن رزم، رزم 

گیلما، رزم دو چوب و مایانا، ایرانی تر به نظر می رسد.

اما دکتر حیدری که بانی این کار بود برای ایجاد فدراسیون مستقل 
باید دو مسابقه  کونگ فو توآی مشکلاتی پیش رو داشت، وی 
جهانی و سه مسابقه آسیایی را به ترتیب با حضور حداقل ۵۰ و ۳۰ 
کشور با هزینه خود در ایران برگزار می نمود تا به دنیا ثابت شود این 

سبک خواهان دارد.
خوشبختانه تاکنون دو مسابقه آسیایی و یک مسابقه جهانی هم 
در بخش آقایان و هم در بخش بانوان با استقبال جامعه جهانی در 
ایران برگزار شد و بناست دومین دوره مسابقات جهانی کونگ فو 
توآی بعد از عید در جزیره کیش برگزار گردد و برای قدم نهایی یک 
دوره مسابقات آسیایی می ماند که احتمالا در منطقه آزاد اروند در 

خوزستان برگزار خواهد شد.
اما رئیس هیئت کونگ فوی گیلان با رد این موضوع، گفت: هنوز 
میزبانی مسابقات آسیایی مشخص نیست اما با توجه به اینکه کار 
بزرگی است، قصد داریم به کمک منطقه آزاد انزلی این میزبانی را 

بر عهده بگیریم.
مجید مهروانی در گفتگو با خبرنگار خط اول گفت: در هر صورت 
علاوه بر آنزن، دو چوب و مایانا؛ رزم گیلما نیز زیر مجموعه کونگ 
فو است، رزمی که منتسب به منطقه گیلان و مازندران است و از 

همین رو شایسته است مسئولین ورزشی استان تلاش کنند این 
میزبانی به گیلان بیاید.

 وی رزم گیلما را اینگونه شرح می دهد: همان کشتی گیله مردی 
است ولی چون ضربات مشت در آن وجود دارد فدراسیون کشتی 
نپذیرفت به عنوان انجمن یا کمیته ای مستقل زیر مجموعه آنها 
فعالیت کند، از همین رو به عنوان یک هنر رزمی به فدراسیون 
کونگ فو آورده شد و سر و شکل منظم تر و رسمی تری به آن داده 
شد، چرا که در کشتی گیله مردی - که اتفاقاً در گیلان بعد از فوتبال 
پرطرفدارترین رشته ورزشی است - فقط آقایان می تواند حضور 
یابند ولی در رزم گیلما با یک پوشش خاص خانم ها هم امکان 
رقابت پیدا می کنند، علاوه بر آن گیلما در فدراسیون کونگ فو از 
حالت یک بازی محلی خارج شده و به صورت یک رشته رسمی در 
سراسر ایران و شاید جهان تسری پیدا کرد، تا جایی که اخیراً در یک 
مسابقات بین المللی یک سیاه پوست برزیلی توانست در رزم گیلما 

عنوان نخست را کسب کند.
از مجید مهروانی که اندکی بیش از دوسال است مسئولیت هیئت 
بر عهده گرفته در خصوص سایر  را  استان گیلان  کونگ فوی 
برنامه هایش پرسیدیم؛ وی گفت: بیش از ۱۴ سال بود که هیچ دوره 

ارتقاء داوری و مربیگری در گیلان برگزار نشده بود از همین رو برای 
نخستین بار دوره مربیگری درجه ۲ را با حضور ۳۴ شرکت کننده 
از هفدهم دی ماه به مدت چهار روز در رشت برگزار کردیم که با 
استقبال خوبی مواجه شد. ما در حال حاضر ۲۲۳ مربی و 8۵ داور 
داریم که فقط نه نفره آنها صاحب درجه بین المللی هستند، اگر در 
طول این ۱۴ سال این دوره ها در گیلان برگزار می شد قطعاً مربیان 

و داوران توانمند گیلانی اقدام به ارتقای مدارک خود می کردند.
مهروانی در پاسخ به اینکه چرا در این مدت این دوره ها برگزار 
نشد؟ گفت: دلیل مهمش به خاطر تغییرات پی در پی رئیس هیئت 
بود ما در طول دو سال شش رئیس هیئت عوض کردیم که این 
مهم آسیب فراوانی به این رشته وارد کرد، اما دلیل دیگری را نیز 
می توان متصور بود، درآمد برگزاری دوره های درجه سه متعلق به 
میزبان است اما در برگزاری دوره های درجه دو و یک و بالاتر خود 
فدراسیون مستقیم ورود می کند و استان میزبان تنها می تواند هزینه 
های خود را دریافت نماید، شاید به همین خاطر استقبالی برای 

برگزاری این دوره ها وجود نداشت.
وی با بیان اینکه رتبه گیلان از ۲8 در سال 9۵، به رتبه ۱۱ در سال 
9۶ رسیده است، گفت: این مهم به راحتی به دست نیامده است، 
برای مثال ما در سال 9۶ برای نخستین بار تیمی از گیلان را به 
نمایندگی از فدراسیون، عازم تورنمنت بین المللی آذربایجان کردیم 
و توانستیم با درخشش ورزشکاران قهرمان شویم؛ در محلات رشت 
نیز با کمک سازمان فرهنگی ورزشی شهرداری رشت مسابقات 
بی نظیری برگزار کردیم که چشمگیر بود؛ در تیم ملی نیز سهمیه 
داریم، سمیه پژوهان در تیم ملی بانوان و میرداوود موسوی کاپیتان 
تیم ملی آقایان است، همچنین مراسم تجلیل از ۷ پیشکسوت کشور 
را در گیلان برگزار کردیم و در پایان با همراهی ریاست فدراسیون 
و این پیشکسوتان راهی منزل استاد صفری پیشکسوت ارزشمند 
گیلان شدیم که کار قشنگی از آب در آمد؛ همین ها در مجموع 

باعث شد رنکینگ گیلان در کشور ترقی پیدا کند.
وی در پایان نه استاد بین المللی این رشته در گیلان را حسین پور 
فتح علی، معصومه سرعتی، بهرام سلجوقی، مرتضی بخشی زاده، 
بابک بهاری، محمد نمازی پور، رحیم عبد سنبلی، روژن میرزایی و 
محمدرضا صدیقی اعلام کرد و گفت: ما در گیلان ۳۴۰۷ ورزشکار 
ساماندهی  در   باشگاه ها  اگر  که  داریم  رشته  این  در  شده  بیمه 

ورزشکاران تلاش کنند یقینا آمار ما بیش از این عدد خواهد شد.

می خواهیم با اخذ میزبانی مسابقات 
آسیایی کونگ فو توآی در گیلان و 

احتمالا منطقه آزاد انزلی، سهم قابل 
توجهی در ثبت جهانی این رشته به نام 

ایران داشته باشیم
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
 شماره ۲۳

در  حضور بهارمست 
مجمع شهرداران 
ایران  کلانشهرهای 

بهارمست سرپرست شهرداری  با حضور علی  یکصدمین نشست مجمع شهرداران کلانشهرها 
رشت به میزبانی شهرداری تهران برگزار شد.

به گزارش واحد خبر مدیریت اجرایی ارتباط با رسانه های شهرداری رشت، یکصدمین مجمع 
کلانشهرها به میزبانی شهرداری تهران و با حضور شهرداران تهران، رشت، همدان، اهواز، قم، 
اراک ، تبریز، اصفهان، شیراز، ارومیه، مشهد، یزد، کرمان، تهران، زاهدان، اردبیل و کرج برگزار 
شد.  در این نشست، اعضا درباره مباحث مربوط به شهرداری ها به تبادل نظر پرداختند. از جمله 
این موضوعات تعیین وضعیت بدهی دولت به شهرداران و رسیدگی به معضلات استخدامی در 

شهرداری ها بود.

در ادامه این نشست، نوروزی شهردار اصفهان به عنوان نماینده شهرداران کلانشهرها در شورای 
گفتگوی دولت و بخش خصوصی انتخاب شد. پیش از این تقی زاده خامسی این سمت را بر 
کلانشهرها  شهرداران  نشست  یکصدمین  یادبود  لوح  از  جلسه  این  در  همچنین  داشت.  عهده 

رونمایی شد.
پس از پایان این جلسه شهرداران کلانشهرها به مناسبت سه شنبه بدون خودرو سوار بر دوچرخه 
راهی میدان مشق شدند و پس از بازدید از این مکان و سردر باغ ملی، برای دیدار با معاون اول 
رئیس جمهور تا پاستور رکاب زدند. گفتنی است با اعلام مجمع، نشست بعدی اردیبهشت سال 

آینده در شهر شیراز برگزار خواهد شد.

مهدی ولی پور، مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان گیلان گفت: 
توانبخشی  جامع  مرکز  خدمات  از  گیلان  مردم  سال   ۷۰ از  بعد 

جمعیت هلال احمر در استان بهره مند می شوند.
هشت  همزمان  افتتاح  در  ولی پور«  »مهدی  شبستان،  گزارش  به 
برگزار  صومعه سرا  فرمانداری  اجتماعات  سالن  در  که  هلال  خانه 
شد، اظهار کرد: ایران جزء ۱۰ کشور حادثه خیز جهان است و از ۴۰ 
حادثه طبیعی که در جهان شناخته شده، ۳8 مورد آن در کشور ما 
رخ داده است. مدیرعامل جمعیت هلال احمر گیلان با بیان اینکه 
از ۳8 مورد حادثه مذکور ۳۰ حادثه در استان گیلان ثبت شده است، 

افزود: تاسف بارترین حادثه در گیلان زلزله رودبار بود.
وی با بیان اینکه مردم خط اول برخورد با حوادث هستند، گفت: 
تمام عوامل دست به دست هم داد تا طرح خانه های هلال روستایی 
در استان گیلان کلید خورد. ولی پور با بیان اینکه خانه های هلال بر 
اساس یک برنامه پنج ساله با اولویت مراکز دهستان ها و روستاهای 
بالای ۲۰۰ خانوار انجام می شود، تصریح کرد: خانه هلال ماکت 
در  که  است  احمر  هلال  جمعیت  شهرستانی  شعب  از  کوچکی 

روستاها با هدف آموزش و جذب مردم احداث می شود.
وی، ساماندهی و آموزش داوطلبان، ارائه آموزش های عمومی به 
مردم با هدف ایجاد آمادگی در زمان وقوع حوادث احتمالی و مبارزه 
با آسیب های اجتماعی از اهداف خانه های هلال دانست. مدیرعامل 
جمعیت هلال احمر گیلان با بیان اینکه کاهش ناشی از حوادث 
بین شهرستان های  از  آموزش شروع می شود، خاطرنشان کرد:  با 
گیلان، صومعه سرا با دارا بودن ۲۴ خانه هلال رتبه نخست را دارد.

ولی پور با بیان اینکه بعد از ۷۰ سال مردم گیلان از خدمات مرکز 
جامع توانبخشی جمعیت هلال احمر در استان بهره مند می شوند، 
در  متاسفانه  بود  فعال  مراکز  این  استان های  همه  در  کرد:  اظهار 
تهیه  با  که  بود  نگرفته  شگل  مختلف  دلایل  به  گیلان  استان 

ساختمان و تجمیع خدمات توانبخشی و درمانی و دارویی، خدمات 
به صورت بهینه به مردم استان در شهرستان رشت ارائه می شود.

وی با بیان اینکه تا پایان سال جاری با تجهیز این مرکز، خدمات 
رسانی به مردم آغاز می شود، افزود: به عنوان بیست و نهمین استان 

به مرکز راه اندازی هوایی مجهز می شویم.
و  حمایتی  سلامت،  کاروان   ۲۰ اعزام  به  اشاره  با  ادامه  در  وی 
آموزشی هلال احمر گیلان به روستاهای کم برخوردار شهرستان 
های مختلف استان به مناسبت دهه مبارک فجر خاطر نشان کرد: 
کاروان های سلامت هلال احمر، از آغاز دهه مبارک فجر تاکنون، 
به روستاهای کم برخوردار لاهیجان، صومعه سرا، رودبار، آستارا، 

ماسال، سیاهکل، بندرانزلی، فومن، شفت و رشت اعزام شده اند.
در  سلامت  کاروان  حضور  درباره  استان  احمر  هلال  مدیرعامل 

روستای انبوه رودبار بیان داشت: طرح کاروان سلامت با مشارکت 
۲۰ نفر از داوطلبان این جمعیت، پزشک عمومی، متخصص زنان، 
با  مبارزه  مامایی،   ( کارشناسان  شامل  پیراپزشک  دندانپزشک، 

بیماری ها، علوم آزمایشگاهی و بهورز( در روستای انبوه اجرا شد.
وی با بیان این که پزشکان و کارشناسان در این طرح به ساکنان 
خدماتی از قبیل ویزیت رایگان ، مشاوره روانشناسی ، تجویز داروی 
رایگان، بهداشت محیط مشاوره بهداشتی ارائه دادند، خاطر نشان 
پزشک  از خدمات  رودبار  انبوه  روستای  از ساکنان  نفر  کرد: ۲۳۲ 
بهره  پرستاری  زنان و خدمات  دندانپزشک،  و  عمومی، متخصص 
مند شدند. مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان بیان داشت: ۲۲ 
میلیون ریال داروی رایگان در اختیار بیماران منطقه طبق تجویز 
ریال  میلیون   ۱۰ ارزش  به  کالا  سبد   ۱۰ و  گرفت  قرار  پزشکان 

توزیع شده است.
وی اهداء جوایز به ۲۴ نفر از دانش آموزان مقطع ابتدایی به ارزش 
شش میلیون ریال )البسه گرم(، اجرای طرح نیابت دیدار با خانواده 
پیمان  اجرای طرح  آموزش همگانی،  برگزاری دوره  معظم شهدا، 
پیش  و  ابتدایی  راهنمایی،  مقاطع  برای  دوستدار کودک  و فضای 
دبستانی و ایفای نقش تیم سحر برای کلیه دانش آموزان مدرسه 

روستا از دیگر برنامه های این طرح عنوان شد.
بر اساس آخرین آمار، بیش از ۱۴ هزار و ۱۷۲ عضو جوان و بیش از 
هشت هزار و ۶۳۳ داوطلب با جمعیت هلال احمر گیلان همکاری 

می کنند.

علی اصغر مونسان گفت: با برگزاری نمایشگاه گردشگری و صنایع 
وابسته شور و نشاط خوبی ایجاد شده و متحیرم از این همه زیبایی 

و جاذبه های خوبی که در کشور وجود دارد.
در  گیلان  فرهنگی  میراث  کل  اداره  غرفه  اول،  خط  گزارش  به 
نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته میزبان علی اصغر 
فرهنگی،  میراث  سازمان  رئیس  و  جمهور  رئیس  معاون  مونسان، 
صنایع دستی و گردشگری کشور بود. در این بازدید مونسان ضمن 
بازدید از غرفه اداره کل میراث فرهنگی گیلان، از نزدیک با مدیرکل 
میراث فرهنگی و فعالان صنایع دستی و گردشگری گیلان گفت و 
گو کرد. علی اصغر مونسان گفت: با برگزاری نمایشگاه گردشگری 
و صنایع وابسته شور و نشاط خوبی ایجاد شده و متحیرم از این همه 

زیبایی و جاذبه های خوبی که در کشور وجود دارد.
وی ادامه داد: سرمایه گذاری خوبی در حوزه گردشگری کشور انجام 
شده و بالغ بر ۱۲۰ هزار میلیارد تومان سرمایه گذاری در حال اجرا 
است. معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان میراث فرهنگی کشور، 
میراث فرهنگی  اداره کل  اندرکاران  از زحمات دست  تقدیر  ضمن 
گیلان و فعالان صنایع دستی و گردشگری به قابلیت های طبیعی 
و تاریخی گیلان و غنای فرهنگی آن اشاره نمود و گفت: بسیاری 
از گردشگران، گیلان را به سبب مواهب خدادادی مقصد سفر تعیین 
می کنند از این رو استان در فصول مختلف سال میبایست آمادگی 

پذیرایی هر نوع گردشگری را داشته باشد.
دکتر علی اصغر مونسان درخشیدن هنر دست و تعدد محصولات 
بومی محلی هنرمندان هنرهای سنتی و صنایع دستی گیلان را از 
نمایشگاه  ایجاد  نمایشگاهی دانست و تجاری سازی و  جلوه های 

تخصصی در تهران را گامی در راستای توسعه این صنعت معرفی 
کرد. رئیس سازمان میراث فرهنگی کشور ضمن گفتگو با چند تن 
از هتلداران گیلانی، از حضور خود در گیلان به منظور افتتاح هتل ۴ 

ستاره شهرزاد لاهیجان در اسفند سال جاری خبر داد.
فرهنگی،  میراث  مدیرکل  امیرانتخابی  بازدید شهرود  این  ادامه  در 
ارائه گزارشی  نیز ضمن  استان گیلان  و گردشگری  صنایع دستی 

از روند فعالیت های انجام شده، گیلان را یکی از قطب های مهم 
گردشگری معرفی نمود و گفت: استان گیلان برای نوروزی متفاوت 

در سال 98 آماده گشته است.
وی گفت: برگزاری نمایشگاه های تخصصی در ایجاد وحدت رویه 
و بستر همفکری در ارتقای صنعت گردشگری فرصتی مناسب در 
معرفی پتانسیل های استانی دارد. مدیرکل میراث فرهنگی گیلان، 
از مهمترین عناوین برنامه ها در ایجاد  افزایش کیفیت خدمات را 
بسترهای انتخاب مقاصد سفر دانست و اذعان نمود؛ بالا بردن سطح 
دانش و برگزاری دوره های آموزش تخصصی و به دنبال آن ارائه 
را  گردشگران  رضایت  گردشگری،  فعالان  سوی  از  نوین  خدمات 
محقق می سازد.  دکتر امیرانتخابی ضمن تقدیر از حضور مدیران 
این  خادمان  زحمات  از  بازدید  و  استانها  و  ستادی  کشوری،  ارشد 
صنعت در استان گیلان، توجه به ارکان فرهنگی استانی و هویتی 
به  موضوع  این  نمود  تاکید  و  دانست  ضروریات  از  را  منطقه  هر 
صورت جدی در فعالیت های سفرهای نوروز 98 دنبال می شود. 
مدیرکل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گیلان ضمن 
دعوت از مسئولین و فعالان صنعت گردشگری در روزهای برگزاری 
نمایشگاه  این  در  داد:  ادامه  وابسته  و صنایع  نمایشگاه گردشگری 
نمایش  محلی،  موسیقی  اجرای  دستی،  صنایع  محصولات  ارائه  با 
پوشش محلی اقوام و معرفی جاذبه های گردشگری گوشه ای از 

تلاشهای فعالین گردشگری گیلان به نمایش گذاشته شده است. 
گفتنی است، نمایشگاه بین المللی گردشگری و صنایع وابسته از ۲۰ 
بهمن در محل دائمی نمایشگاه های تهران برپا شد و تا ۲۶ بهمن 

نیز ادامه داشت.

آستانه اشرفیه،  عمومی شهرستان  فرهنگ  شورا  جلسه  پنجمین  در 
مناسب  تقویم  ارائه  فرهنگی،  مسائل  در  بنایی  زیر  کارهای  انجام 
کارهای  انجام  جوان،  نسل  و   مردم  ظرفیت  از  استفاده  مذهبی، 
فرهنگی، فراهم کردن بستری برای باشکوه برگزار شدن نماز عید 
موردتوجه  مذهبی  مراسمات  برگزاری  در  کارگروه  تشکیل  و  فطر 

قرار گرفت.
امام جمعه آستانه اشرفیه در پنجمین جلسه شورای فرهنگ عمومی 
این  فرمانداری  اجتماعات  سالن  در  آستانه اشرفیه  شهرستان 
شهرستان با بیان اینکه لازمه بهتر اجرایی شدن مراسمات استفاده 
از ظرفیت مردم است اظهار کرد: ما در کشور و استان دارای جوانان 
که  هستند  خوبی  برنامه های  دارای  که  هستیم  بالایی  ظرفیت  با 

می توانند در بهتر برگزار شدن مراسمات به مسؤولان کمک کنند.
بالای  ظرفیت  به  اشاره  با  طیبی  احمد  حجت الاسلام والمسلمین 
شهرستان آستانه اشرفیه در برگزاری مراسمات مذهبی و ملی گفت: 
مذهبی  که چهارمین شهرستان  زندگی می کنیم  در شهرستانی  ما 
لحاظ  به  بالایی  بسیار  ظرفیت  دارای  دلیل  این  به  و  است  کشور 
بقعه های متبرکه ازجمله حرم مطهر سلطان سید جلال الدین اشرف 

)ع( است که باید به آن توجه شود امیدواریم این امر محقق شود.

وی با اذعان به اینکه در برگزاری مراسمات شاخص باید از چهره 
مراسمات  بعضی  شهرستان  در  کرد:  تصریح  شود  استفاده  ملی 
هستند که بسیار شاخص و از شهرهای مجاور استان برای شرکت 
در این مراسمات به شهرستان ما می آیند و اگر در این مراسمات از 
استفاده کنیم می توانیم مخاطبان زیادی  استانی  چهره های ملی و 

را جذب کنیم.

داشتن  تداخل  را  در شهرستان  مهم ترین مشکلات  از  یکی  طیبی 
مراسمات مهم دانست و افزود: در بعضی از ایام که جمعیت زیادی 
در  مراسم  زیادی  تعدادی  برگزاری  شاهد  می آیند  شهرستان  به 
شهرستان بودیم این مسئله خوب است ولی نباید باهم تداخل داشته 

باشند زیرا از کمیت مراسم کم می کند.
بهتر  در  مسؤولان  توجه  لزوم  بر  تأکید  با  آستانه اشرفیه  امام جمعه 
که  دلایلی  از  یکی  کرد:  بیان  مذهبی  مراسمات  شدن  برگزار 
مراسم روز اربعین باشکوه برگزار می شود به دلیل همدلی و وحدت 
مراسم  مانند  مسؤولان  اگر  لذا  است  مردم  مشارکت  و  مسؤولان 

اربعین عمل کنند بسیاری از مشکلات حل خواهد شد.
وی با تأکید بر باشکوه برگزار کردن نماز عید فطر بیان کرد: یک 
در  فطر  عید  نماز  برگزاری  آن  و  دارد  وجود  شهرستان  در  اشکال 
سه نقطه مختلف شهرستان است که از کمیت و کیفیت کم می کند 
نقطه  یک  در  متمرکز  شکل  به  را  نماز  این  باید  دلیل  همین  به 

برگزار کنیم.
اینکه  بیان  با  جلسه  این  در  نیز  آستانه اشرفیه  شهرستان  فرماندار 
اظهار  کنند  تلاش  مراسمات  بهتر  ساماندهی  برای  باید  مسؤولان 
کرد: خوشبختانه مسؤولان همه بر ضرورت ساماندهی و بهتر برگزار 

از  باید  برای بهتر برگزار شدن آن  اما  تأکید دارند  شدن مراسمات 
همه ظرفیت ها استفاده کرد.

رحیم حیدری گلرودباری با تأکید بر توجه به انجام کارهای فرهنگی 
در مراسمات مختلف گفت: دشمن می خواهد با برنامه های مختلف 
را  کارها  این  جلو  باید  مسؤولان  ما  و  ببرند  بین  از  را  ما  فرهنگ 
به  خود  مذهبی  مراسمات  در  باید  کار  این  انجام  برای  و  بگیریم 

مسائل فرهنگی توجه کنیم.
دیگر  برای  باید  آستانه اشرفیه  شهرستان  اینکه  به  اذعان  با  وی 
به برکت وجود حرم  باشد تصریح کرد:  الگو  استان یک  شهرهای 
مطهر سلطان سید جلال الدین اشرف )ع( این شهرستان به لحاظ 
برگزاری مراسمات مذهبی دارای ظرفیت بسیار بالایی است که اگر 
به درستی از این  ظرفیت استفاده شود می تواند یک الگو برای دیگر 

شهرها باشد.
بر تشکیل یک کارگروه  تأکید  با  آستانه اشرفیه  فرماندار شهرستان 
برگزاری مراسمات  ما در  افزود:  برگزار شدن مراسمات  بهتر  برای 
نباید نگران حرف مردم باشیم و باید مسؤولان به درستی مصوبات 
زیرا وظیفه شورا فرهنگ  اجرایی کنند  را  شورای فرهنگ عمومی 

عمومی مصوب کردن است.

 یونس رنجکش 
کنفرانس خاورمیانه ورشو 
مهم  رویدادهای  از  یکی 
روزهای  این  تبلیغی 
ماه ها  از  که  آمریکاست 
را  برنامه ریزی هایی  قبل 
برای ایجاد فضای اجماعی 
کشورهای هم پیمان خود 
علیه ایران به راه انداخته 
است که با رونمایی از این کنفرانس در ورشو پایتخت 
لهستان نه تنها هدف مورد نظر تحقق پیدا نکرد بلکه 
با عدم حضور و یا کاهش سطح مقامات شرکت کننده 
کشورهای مهم در این کنفرانس بین المللی بیش از 
همه شکاف بین سیاست های یکجانبه گرایانه آمریکا 
با سایرین نمایان تر شد، بطوریکه پس از آن تلاش ها 
به سمت تغییر عنوان آن با موضوع صلح خاورمیانه 
قرار گرفت تا روکشی بر این شکست کشیده شود که 
این عنوان هم به دلیل عدم حضور کشورهایی چون 
روسیه، چین، ترکیه و حتی عدم دعوت از ایران به 
عنوان بازیگران اصلی و مهم خاورمیانه بر شبهات 
شکست ماهیتی این کنفرانس آمریکایی بیشتر افزود.

هرچند که همزمانی این اجلاس با محوریت موضوع 
صلح در منطقه با حادثه تروریستی زاهدان در ایران 
و به شهادت رسیدن جمعی از فرزندان این سرزمین 
بیش از همه صدای مظلومیت کشوری را به نمایش 
می گذارد که زخم خورده همان هایی است که امروز 
در دنیا منادی صلح هستند اما چهره واقعی آنان 
خلاف آن را ثابت می کند و برای اثبات نیت شان 
کافی است کمی به اتفاقات حداقل یک دهه اخیر 
به خاورمیانه نگریسته شود که چه جنایت ها در این 
منطقه به واسطه مداخلات منفعت جویانه استکبار 

جهانی نشده است.
از سوی دیگر برغم تلاش های آمریکا برای همراه 
و  ایران  برعلیه  جهان  مختلف  کشورهای  کردن 
و  تحریم  از طریق  این کشور  بر  وارده  فشارهای 
تهدید، آنچه که در این کنفرانس بیشتر به چشم آمد 
شکاف دیدگاهی بین آمریکا و همپیمانان اروپایی آن 
بود که پس از ۷۰ سال از جنگ جهانی دوم به بعد 
اینگونه اشکار شد که این کشورها تلاش دارند تا 
برغم نیازمندی به آمریکا هویت و استقلال خود را نیز 
حفظ نمایند و اینگونه آشکارا مداخلات این کشور در 

سیاست و روابط خارجی اروپا را تایید نکنند .
تمام تلاش این کنفرانس دوروزه که محور ایران 
هراسی در ذهن شرکت کنندگان را مقامات امریکایی 
و اسراییلی بر عهده داشتند به سمتی پیش رفت که 
با همه فضاسازی ها علیه ایران و تهدید خواندن این 
کشور برای منطقه آنچه که اتفاق افتاد شکاف در 

طرح اجماع بود .
با نشست  این کنفرانس  از سوی دیگر همزمانی 
مشترک سه کشور بازیگر ایران، روسیه و ترکیه در 
خاورمیانه و تحولات جهانی با محوریت بحث صلح 
سوریه در سوچی روسیه نشان داد که آنچه برای 
تامین منافع منطقه ای مهم و اساسی است ایجاد 
کشورهای  منطقه ای  های  همکاری  و  همگرایی 
حوزه جغرافیای آن است که هرگونه تحرک دیکته 
شده از سوی خارج می تواند مانع از رسیدن به اهداف 
پیش بینی شده باشد و امروز کشورهایی چون روسیه 
و ایران و چین و ترکیه به این باور رسیده اند که با 
توجه به امکانات، تکنولوژی وسایر منابع در اختیار 
برقراری  و  منطقه  ثبات  در  توانست  بهتر خواهند 
صلح مورد نظر تاثیر گذار باشند و مهمترین نشانه 
این همگرایی ها جنگ سوریه با داعش بود که ایران 
و روسیه محور مداخله در این جنگ به سود سوریه 
علیه داعش بودند برغم آنکه مداخلات دیگر کشورها 
بویژه آمریکا نتوانست نه بشار اسد را برکنار و نه 
داعش را نابود کند و حتی اروپا نیز دچار تهدید جدی 

این گروه قرار گرفت .
آنچه که اکنون بیش از همه مورد سوال است چرایی 
کشورهای  سرنوشت  در  آمریکا  مداخله  همه  این 
منطقه بویژه ایران است که کیلومترها آنطرف تر و 
از دور افتاده ترین قاره برای خود در منطقه خاورمیانه 
و  تعیین  خود  منافع   جهت  در  دفاعی  استراتژی 
خواستار گسترش حوزه نفوذی می شود که بارها 
مورد اعتراض مردم کشورهای این منطقه قرار گرفته 
است که گیر افتادن در گرداب جنگ های عراق و 
افغانستان نمونه هایی از این نارضایتی است و اگر 
قرار بود مداخلات این کشورها برای منطقه صلح و 
آرامش و ثبات و امنیت به همراه داشته باشد پس چرا 
سرنوشت این دو کشور پس از حدود دو دهه دخالت 
آمریکا و کشورهای همپیمان آن اینگونه آشوب زده 
ایران و منطقه خاورمیانه  است مگر آنکه دریابیم 
برخوردار از منابع مهم و ثروت های طبیعی هستند 
که دست درازی به آنها تنها هدف سوداگران است و 
هرجا که منابع باشد منافع نیز وجود دارد و مشغول 
کردن کشورهای منطقه با درگیری های مختلف و 
ایجاد اختلاف بین آنها و هراسان کردن همسایگان 
از یکدیگر یک استراتژی برای کسب منافع و سرقت 
منابع است و سود هایی که دیگران با این مداخلات 
از آن می برند و این حق طبیعی کشوری چون ایران 
است که از سرمایه و منافع ملی خود به هر شکلی که 

بتواند دست های بیگانگان را قطع کند، دفاع نماید.

یادداشت

: ــتان گیلان   اس مدیر عامل جمعیت هلال احمر 

بیان شــد: المللی گردشــگری  در نمایشــگاه بین  از غرفه گیلان  رئیس جمهور  بازدید معاون  در 

بعد از ۷۰ سال مرکز جامع توانبخشی جمعیت هلال احمر گیلان افتتاح می شود

وزی متفاوت در سال ۹۸ آماده شده است گیلان برای نور

آستانه اشرفیه چهارمین شهرستان مذهبی کشور



ضبط اموال و تجهیزات یک 
موسسه پزشکی غیر مجاز در رشت 

به ارزش 25 میلیارد ریال

وژه زیست محیطی افتتاح 3 پر
 در دانشگاه علوم پزشکی 

گیلان

3

ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
بهار  شماره ۲۳ در  چهره رشت 

از گذشته  ۹۸ متفاوت 
خواهد بود

سازمان سیما و منظر و فضای سبز شهری شهرداری رشت در آستانه بهار 98، »جشنواره خانه های 
بهاری« را با هدف پاکسازی، بهینه سازی، پیرایش شهری و حذف زوائد بصری به منظور نهادینه 
کردن فرهنگ زیباسازی در میان شهروندان با اهدای جوایز نقدی و نصب پلاک طلایی در سر 

درب بناها برگزار می کند .
به گزارش واحد خبر مدیریت اجرایی ارتباط با رسانه های شهرداری رشت، این فراخوان به منظور 
برگزاری مسابقه عمومی در سطح شهر رشت جهت پاکسازی، بهینه سازی، پیرایش شهری و حذف 
زوائد بصری بناهای مسکونی، مدارس، مساجد و اصناف به منظور نهادینه کردن فرهنگ زیباسازی 

در میان شهروندان منتشر شده است.
بر اساس این فراخوان، شهروندان می توانند با تکمیل فرم فراخوان و ارسال تصویر قبل و بعد از 
نمای ساختمان به صورت مستقیم به نشانی دبیرخانه جشنواره تا تاریخ ۲۷ اسفندماه سال جاری 

در این جشنواره شرکت کنند.
گفتنی است، رنگ آمیزی مناسب درها، پنجره ها، نرده ها در نمای جبهه های اصلی و جانبی 
ساختمان، پاکیزگی و تمیز بودن از برچسب های تبلیغاتی، شعار نویسی و... پاکیزگی و تمیزی از 
گرد و غبار و آلودگی، پوشش مناسب تاسیسات، نبود زواید بصری در بالکن )رخت و لباس، وسایل 
اضافی( ، قابل رویت بودن و زیبایی پلاک ساختمان ، استفاده مناسب و مطلوب از گل و گیاه در 
تزئین بالکن و لب پنجره و بام با رعایت ایمنی ،کاشت درخت و گل و بوته در فضای مناسب ورودی 
ساختمان و معبر عمومی مقابل آن، فضای سبز عمودی و مشجر در فضای مشاع ساختمان به 
شرط رویت از نمای بیرونی، سبک معماری اسلامی، ایرانی در نما )آجر کاری، گچ بری، حجاری، 
آئینه کاری، کاشی کاری(، نورپردازی و روشنایی اصولی بنا از شاخص های انتخاب برترین نمای 

مسکونی، مساجد، مدارس و اصناف در این جشنواره خواهد بود.

رشت  شهرداری  سرپرست  بهارمست  علی  شورا،  رئیس  نشست 
عالی  شورای  دبیر  با  رشت  اسلامی  شورای  اعضای  از  جمعی  و 

هماهنگی ترافیک کشور در شورای اسلامی رشت برگزار شد. 
به گزارش واحد خبر مدیریت اجرایی ارتباط با رسانه های شهرداری 
جمعی  و  رشت  شهرداری  سرپرست  شورا،  رئیس  نشست  رشت، 
عالی هماهنگی  دبیر شورای  با  اسلامی رشت  اعضای شورای  از 

ترافیک کشور در شورای اسلامی رشت برگزار شد.
برای  و شهرداری  اسلامی رشت: عزم جدی شورا  رئیس شورای 

راه اندازی تراموا
سید امیرحسین علوی رئیس شورای اسلامی رشت در ابتدای جلسه 
با  ضمن خیر مقدم به دبیرشورای عالی هماهنگی ترافیک کشور 
استان  به عنوان مرکز  ترافیکی در رشت  به اهمیت مسائل  اشاره 
گیلان اظهار کرد: باوجود تلاش های صورت گرفته در حوزه حمل 
عقب  دار  میراث  مجموعه  این  رشت  شهرداری  ترافیک  نقل  و 
ماندگی هایی از گذشته بوده و هرچند در سال های اخیر اقدامات 

زیادی برای کاهش مشکلات ترافیکی رشت صورت گرفته است.
رشت  در  تراموا  اهمیت  بر  تاکید  با  رشت  اسلامی  شورای  رئیس 
گفت: تراموا از گذشته به عنوان یک مطالبه در شهر توریستی رشت 
مطرح بوده و مردم چشم انتظار تغییری مناسب برای حل مشکل 

حمل و نقلی هستند.
علوی تاکید کرد: عزم مجموعه شورای اسلامی و شهرداری رشت 

های  حمایت  با  شاءالله  ان  و  است  جدی  تراموا  اندازی  راه  برای 
وزارت کشور بتوانیم تراموا را در رشت راه اندازی کنیم.

وی با اشاره به اینکه توسعه ناوگان اتوبوسرانی شهرداری رشت با 
همدلی و همراهی دو طرفه شورا و شهرداری شکل گرفت اضافه 
کرد: شهرداری با کمک و همراهی شورا توانست نسبت به تجهیز، 

نوسازی و بازسازی ناوگان اتوبوسرانی اقدام کند.
پروژه  اجرای  به  اشاره  با  همچنین  رشت  اسلامی  شورای  رئیس 
ها  نرده  نصب  از  که  جانی  خطرات  کرد:  بیان  رشت  در   BRT
ایجاد شد جبران ناپذیر بوده ولی به این معنا نیست که اصل پروژه 

BRT و خط ویژه اشتباه بوده است.

مدیرکل دفتر حمل و نقل ترافیک وزارت کشور: مسیر تراموا ابتدا 
توسط اتوبوس آزمایش شود

وزارت  ترافیک  نقل  و  دفتر حمل  مدیرکل  یزدی  پوریا محمدیان 
کشور و دبیر شورای عالی هماهنگی ترافیک کشور در این جلسه 
اظهار کرد: تصویب طرح جامع حمل و نقل ترافیک رشت پس از 

۳ سال بررسی با برگزاری جلسات سنگین در وزارت کشور مصوب 
شد.

وی با اشاره به اینکه طرح جامع حمل و نقل ترافیک رشت در سه 
افق تصویب شده است افزود: در طرح جامع مقرر شد کریدور شمال 

جنوبی به عنوان محور تراموا درنظر گرفته شود.
مدیرکل دفتر حمل و نقل ترافیک وزارت کشور با اشاره به اینکه 
در ۱8 ماه گذشته ناوگان اتوبوسرانی رشت وضعیت مناسبی نداشت 
مطرح کرد: تنها چند دستگاه اتوبوس در رشت فعال بود ولی امروزه 
8۰ دستگاه اتوبوس به روز با سوخت های مناسب در رشت فعال 

است.
محمدیان با اشاره به اینکه تعداد تاکسی های رشت بیش از ظرفیت 
آن است اضافه کرد: بسیاری از شهرها امروز به حمل نقل و تردد با 
دوچرخه پرداخته اند و این مبحث در رشت می بایست تقویت گردد.
وی اجرای پیاده راه فرهنگی شهرداری رشت را الگویی موفق برای 

ایجاد پیاده راه برای سایر شهرها عنوان کرد و یادآور شد:  برای 
و  پارکینگ  دسترسی،  مسیرهای  بایست  می  ترافیکی  بار  کاهش 

... ایجاد شود.
دبیر شورای عالی هماهنگی ترافیک کشور با اشاره به مرکز کنترل 

امکانات  با حداقل  این مرکز  ترافیک شهرداری رشت اظهار کرد: 
راه اندازی شده و نوع قرارداد منعقد شده برای راه اندازی این مرکز 
سایر  برای  الگویی  تواند  می   BOT صورت  به  گذار  سرمایه  با 

شهرها باشد.
اتوبوس  تراموا توسط  باید مسیر  ابتدا  اینکه  به  اشاره  با  محمدیان 
آزمایش شده و بعد ارتقا یابد تصریح کرد: پروژه بی آرتی با عرض 
زیاد در رشت راه اندازی شد و اجرای نادرست یک سیاست اصل 
بسیار  تی  آر  بی  پروژه  اجرای  که  برد  می  سوال  زیر  را  سیاست 

اهمیت داشته است.
عضو شورای اسلامی رشت: امیدوارم بار دیگر قطار در رشت راه 

اندازی شود
جلسه  این  در  نیز  رشت  اسلامی  حاجیپور عضو شورای  اسماعیل 
مردمانی  است گفت: گیلان  تمدن  مهد  اینکه گیلان  به  اشاره  با 
مهربان و مهمان نواز دارد و اولین قطار کشور در رشت راه اندازی 

شد.
وی با اشاره به اینکه امیدواریم بار دیگر قطار در رشت راه اندازی 
شود بیان کرد: انتظار ما از مدیرکل دفتر حمل و نقل ترافیک وزارت 

کشور این است که رشت مانند شهر خود نگاه کنند. 
پیمان هاتفی نژاد مشاور پروژه تراموا در این جلسه نیز اظهار کرد: 
پروژه تراموا مناطق یک، دو، سه و پنج را درگیر خود می کند.وی 
عرض پیشنهادی برای محور تراموا را ۴۰ الی ۴۵ متر اعلام کرد و 

افزود: عرض مطالعه شده برای قطار ۶. ۲ متر است.
و  هزینه  حداقل  با  تراموا  طراحی  کرد:  تاکید  تراموا  پروژه  مشاور 
داخلی  تولیدات  از  توان  حد  در  و  شود  می  انجام  کیفیت  حداکثر 

استفاده خواهد شد.

 معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی گیلان از ضبط 
اموال و تجهیزات یک موسسه غیر مجاز پزشکی به 

نفع دولت در رشت داد.
دانشگاه  پایگاه اطلاع رسانی  به گزارش گزارش 
علوم پزشکی گیلان)وب دا(؛ دکتر اسماعیل نور 
پزشکی  علوم  دانشگاه  درمان  معاون   - صالحی 
گیلان از ضبط اموال و تجهیزات یک موسسه غیر 
مجاز پزشکی در رشت خبر داد و گفت: در راستای 
حفظ و تامین سلامت جامعه و جلوگیری از تعرض 
و ورود افراد فاقد صلاحیت در کارهای تخصصی 
درمانی و پزشکی، پرونده تخلفات این مرکز غیر 
مجاز پزشکی که بدون داشتن مجوزهای قانونی 
لازم در حیطه پوست و زیبایی فعالیت می کرد به 

تعزیرات حکومتی استان ارجاع شد.
ادامه داد:  سازمان تعزیرات حکومتی استان  وی 
ملزومات  و  اموال  تمامی  ضبط  و  تعطیلی  حکم 
درمانی این موسسه غیر مجاز را  به نفع دولت صادر 
تعزیرات  نظر  تجدید  شعبه  در  رای  این  که  کرد 
حضور  با  راستا  این  در   . شد  تایید  نیز  حکومتی 
رییس شعبه اجرای احکام تعزیرات حکومتی استان، 
نمایندگان اداره اماکن، نیروی انتظامی و کارشناسان 
نظارتی دانشگاه علوم پزشکی گیلان تمامی اموال 
این مرکز متخلف به نفع دولت ضبط و به انبار اداره 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی استان گیلان 

منتقل شد.
اولیه  برآوردهای  داشت:  اظهار  نور صالحی  دکتر 
کارشناسان تجهیزات پزشکی نشان می دهد ارزش 
ریالی اموال بالغ بر دو و نیم میلیارد تومان باشد 
و اولین بار است که این حجم تجهیزات درمانی 
در استان به نفع دولت ضبط و توقیف شده است. 
وی ضمن قدردانی از تمامی پزشکان و مراکزی که 
در چارچوب قانون و مقررات در حال ارایه خدمات 
درمانی به شهروندان گیلانی هستند، تاکید کرد: 
ماموریت  مردم  سلامت  ارتقای  و  حفظ  تامین، 
در  و  است  گیلان  پزشکی  علوم  دانشگاه  اصلی 
این خصوص دانشگاه هیچ مماشاتی با متخلفین 
نخواهد داشت و در صورت محرض شدن تخلف 
برابر قانون با متخلفان حوزه سلامت برخورد خواهد 

کرد.

 سه پروژه تصفیه خانه فاضلاب بیمارستانی گیلان 
با حضور معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
ریاست  گیلان،  استاندار  کشور،  زیست  محیط 
دانشگاه علوم پزشکی گیلان و جمعی از مسوولان 
بهره  به  همزمان  صورت  به  استان،  و  دانشگاه 

برداری رسید.
علوم  دانشگاه  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 
عیسی  دکتر  حضور  با  دا(؛  )وب  گیلان  پزشکی 
کلانتری- معاون رییس جمهور و رییس سازمان 
ریاست  گیلان،  استاندار  کشور،  زیست  محیط 
دانشگاه علوم پزشکی گیلان و جمعی از مسوولان 
دانشگاه و استان محلی سه تصفیه خانه فاضلاب 
بیمارستان های ۱۷ شهریور رشت، امام خمینی )ره( 
صومعه سرا و سید الشهدا )ع( لاهیجان عصر روز 

جمعه به صورت همزمان افتتاح شد.
زیست  محیط  رییس  کلانتری-  عیس  دکتر 
کشور که برای افتتاح پروژه های زیست محیطی 
پروژه  محل  از  بود،  کرده  سفر  گیلان  استان  به 
تصفیه خانه فاضلاب بیمارستان ۱۷ شهریور رشت 
از طریق ویدئو کنفرانس دستور افتتاح سه پروژه 
زیست محیطی دانشگاه علوم پزشکی گیلان را 
صادر کرد که بلافاصله با حضور مسوولان دانشگاه 
علوم پزشکی گیلان و مسوولان شهرستان صومعه 
دو  این  خانه  تصفیه  لاهیجان  شهرستان  و  سرا 

بیمارستان نیز در مدار بهره برداری گرفت.
این تصفیه خانه ها از نوع پکیج فلزی هستند و 
تلفیقی رشد  نوع روش  از  برای تصفیه فاضلاب 
ثابت و لجن فعال با بستر رشد شلتوک برنج در آن 

ها استفاده شده است.

علوم پزشکی

عزم جدی شورا و شهرداری برای راه اندازی تراموا در رشت

اینکه شهرستان رودبار  با بیان  نماینده مردم رودبار در مجلس 
بیشترین  اخیر  سال  چند  طی  گفت:  دارد،  قرار  توسعه  ریل  در 
رودبار  شهرستان  در  را  استانی  و  ملی  پروژه های  و  اعتبارات 

داشتیم.
پیشرفت  خصوص  در   ، ایسنا  با  گفت وگو  در  جمالی  منوچهر 
چند  طی  کرد:  اظهار  رودبار،  شهرستان  در  عمرانی  پروژه های 
را در  استانی  اعتبارات و پروژه های ملی و  بیشترین  اخیر  سال 

شهرستان رودبار داشتیم.
وی افزود: حریم پروژه هایی مثل راه آهن، آزادراه، گاز، لوله نفت، 
فشار قوی شهرها و برخی از روستاهای شهرستان را تحت تاثیر 
اما  داد،  انجام  کاری  حریم  محدوده  در  نمی توان  که  داده  قرار 
مردم شهرستان رودبار با وجود آسیب هایی که می بینند همچنان 

برای توسعه پذیرای مشکلات و سختی های مذکور هستند.
اینکه شهرستان  بیان  با  رودبار  نماینده شهرستان 

رودبار در ریل توسعه قرار دارد، گفت: طی چند 
روستایی  گاز  برخورداری  سال گذشته ضریب 
 8۰ از  بیش  به  اکنون  که  بوده  درصد   ۲۲ ما 
از  بیش  به   98 اول  نیمه  در  و  رسیده  درصد 
ما  روستای  راه  پروژه  می رسد.  هم  درصد   9۴

درصد   ۵۲ به  بعد  به   9۶ سالا  از  بود  درصد   ۲۶
برخورداری  ضریب  همچنین  یافته،  افزایش 
آب روستایی که ۵۱ درصد بود که الان به 

۷۲ درصد رسیده است.
دیورش  سد  ساخت  آغاز  داد:  ادامه  وی 
شهرهای  شرب  آب  تامین  برای 
از  دست  پایین  زمین های  و  شهرستان 
دیگر دستاوردهاست که از سال 9۶ آغاز 
شده و الان ۳۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد امیدواریم با کمک دولت و سازمان 

برنامه بودجه این پروژه زودتر به بهره برداری برسد.
نماینده مردم رودبار در مجلس گفت: پیشرفت در توسعه فضاهای 
ورزشی از دیگر افتخاراتی است که طی چند سال اخیر محقق 
شده و یک ورزشگاه ۵ هزار نفری را در شهر رستم آباد افتتاح 
کردیم که فاز نهایی احداث را طی می کند، انتقال عوارضی از 
دیگر مطالبات مردم است که موافقت آن دریافت شده که در 
حال حاضر انتقال ایست بازرسی آغاز شده و پس از آن انتقال 

عوارضی انجام می گیرد.
زیست  محیط  شده  حفاظت  منطقه  درصد  داد:۱۰  ادامه  وی 
و یک شهر  روستا  از ۶۰  بیش  رودبار که شامل  در شهرستان 
می شد، برای مردم مشکلاتی را در انجام امورات عمرانی، معدنی 

و صنعتی ایجاد کرده بود، از محدوده حفاظتی خارج شد .
امور  توسعه  کرد:  بیان  رودبار  مردم شهرستان  نماینده 
برق رسانی در شهرستان از دیگر اقدامات انجام شده 
است، همچنین طی دو سال گذشته ۲۶ پروژه ایستگاه 
تلوزیونی را در سطح مناطق صعب العبور شهرستان 

احداث کردیم.
دیگر  مختلف  بخش های  در  کرد:  تصریح  جمالی 
لوشان  دو شهر  تبدیل  باغداری،  کشاورزی،  نظیر 
واگذاری  با  اشتغالزایی  رونق  به بخش،  و رستم آباد 
زیرساخت های  خصوصی،  بخش  به  صنایع  از  برخی 
آموزش و پرورش، بهداشت و درمان و ... اقدامات قابل 
خوشحالی  و  امیدواری  باعث  که  گرفته  انجام  توجهی 

مردم شده است .

شورای  مجلس  محاسبات  و  بودجه  برنامه،  کمیسیون  عضو 
پزشکان  نخبه  قشر  در  مالیاتی  فرار  وجود  به  اشاره  با  اسلامی 
کشور گفت: خصوصی کارها در جهت رفع سوءظن ها و ابهامات 

در مطب های خود کارت خوان نصب کنند.
تومان  میلیارد  هزاران  وجود  به  اشاره  با  لاهوتی  بائوج  مهرداد 
امور  سازمان  اینکه  علیرغم  کرد:  اظهار  کشور  در  مالیاتی  فرار 
مالیاتی کشور از تمامی صنوف مالیات دریافت می کند اما برخی 
پرداخت  مالیات  که  هستند  مختلف  صنوف  در  ذی نفعان  از 

نمی کنند.
مرکز  سوی  از  تهیه شده  گزارش  طبق  اینکه  به  پاسخ  در  وی 
پژوهش های مجلس، پزشکان سالانه باید هزار و ۷۰۰ میلیارد 
تومان مالیات پرداخت کنند درحالی که تنها ۱۵۰ میلیارد تومان 
اینکه  کرد:  تصریح  می شود  پرداخت  مالیات  پزشکان  سوی  از 
یک میزان  باید  پزشکان  اینکه  بر  مبنی  شود  تهیه  گزارشی 
مشخص مالیات پرداخت کنند اما میزان دریافت مالیات از طرف 
پزشکان تنها ۱۵۰ میلیارد تومان طی یک سال باشد را قبول 

پزشکان  درآمد  محاسبه  چون  نمی کنم  نیز  رد  و  ندارم 
نامشخص است.

مجلس  محاسبات  و  بودجه  برنامه،  کمیسیون  عضو 
شورای اسلامی با اذعان به این نکته که میزان درآمد 

است  پایین  بسیار  کشور  در  عمومی  پزشکان 
مایل  مردم  از  بسیاری  به طوری که 
آن ها  به  خود  درمان  برای  نیستند 

مراجعه کنند گفت: علی رغم اینکه 
درمان  برای  مردم  از  بسیاری 

عمومی  پزشکان  به  خود 
تعداد  نمی کنند  مراجعه 

کشور  در  نیز  آن ها 
است  زیاد  بسیار 

لی که  حا ر د

درآمدشان نیز قابل توجه نیست.
لاهوتی در پاسخ به اینکه چرا بسیاری از پزشکان در مطب های 
درحالی که  کنند  نصب  کارت خوان  دستگاه  نیستند  حاضر  خود 
را  پزشکان  درآمد  میزان  می توان  کارت خوان  دستگاه  نصب  با 
در مطب های  کارت خوان  افزود: نصب  کرد  ارزیابی  و  محاسبه 
نظام  درنتیجه  می برد  بین  از  را  ابهامات  تمامی  خصوصی 
در  کارت خوان  نصب  مستلزم  پزشکان  در  مالیات  شفاف سازی 

مطب ها است.
نماینده مردم لنگرود در مجلس شورای اسلامی پزشکان را قشر 
در  باید  پزشکان  بیان کرد:  و  برشمرد  و فرهیخته جامعه  نخبه 
جهت رفع سوءظن ها و شفاف سازی نظام مالیاتی کشور هرچه 
سریع تر دستگاه های کارت خوان را در مطب های خود نصب و 

راه اندازی کنند.
مالیاتی  نظام  متأسفانه همچنان سیستم  اینکه  بیان  با  لاهوتی 
کشور سیستم سنتی است و هوشمند کامل نشده گفت: متأسفانه 
بر  مبتنی  مالیات  پرداخت  نظام  کشور  در  همچنان 
موجب  سنتی  ساختار  این  و  است  خوداظهاری 
می شود فرار مالیاتی در هر صنف و قشری ایجاد 

شود.
جامعه  از  عظیمی  قشر  اینکه  بر  تأکید  با  وی 
به صورت  خود  درآمد  برحسب  پزشکی 
گفت:  می کنند  پرداخت  مالیات  منظم 
به صورت  که  کشور  در  قشر  تنها 
حقوق  بر  مالیات  درصدی   ۱۰۰
می شود  وضع  آن ها  دستمزد 
درحالی که  هستند  کارمندان 
بسیاری از پزشکان کشور 
درآمد  برحسب  نیز 
منظم  مالیات  خود 

پرداخت می کنند.

ودبار در  ریل توسعه شهرستان ر
 قرار دارد

نصب کارت خوان در مطب های خصوصی 
تمامی ابهامات را از بین می برد

نماینده لنگرود : نماینده رودبار :



ماجرای پشت پرده خانه 
پدری ابتهاج چیست  ؟!
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
فرماندار رضوانشهر: شماره ۲۳

و کنترل  نظارت 
قیمت جزو مهمترین 

وظایف کارگروه 
بازار است تنظیم 

بازار  تنظیم  کارگروه  مهمترین وظایف  قیمت جزو  کنترل  و  نظارت  فرماندار رضوانشهر گفت: 
است. محمد مهدی مظفری در جلسه کارگروه تنظیم بازار این شهرستان تاکید کرد: تهیه، توزیع 
و نظارت درست بر عرضه به موقع کالاهای مورد نیاز مردم با هدف جلوگیری از دلال بازی و 

کنترل قیمت جزو مهمترین وظایف کارگروه تنظیم بازار است.
وی با اشاره به رشد قیمت برخی کالاهای اساسی مانند گوشت قرمز و مرغ افزود: تشدید نظارت 
و  و گوشت  مرغ  قیمت عرضه  کنترل  منظور  به  و گوشت شهرستان   مرغ  بر کشتارگاه های 
جلوگیری از افزایش قیمت بی رویه در دستور کار مدیران دستگاه های اجرایی مرتبط قرار گیرد.
رئیس کارگروه تنظیم بازار شهرستان رضوانشهرافزود: در صورت رعایت نشدن قیمت مصوب 

از سوی مرغداران و خرده فروشی های  شهرستان اداره صنعت و معدن و تجارت و تعزیرات 
حکومتی به موضوع ورود کرده و با متخلفین برخورد قانونی داشته باشند.

فرماندار رضوانشهر با اشاره به اینکه در مورد سایر اقلام نیز باید قیمت ها در روی محصولات 
درج گردد، ادامه داد: باید حمایت گرحقوق مردم شریف باشیم و با نظارت های بیشتر و مستمر 

جلوی افراد سودجو و فرصت طلب را بگیریم.
مظفری بیان داشت: مردم شریف شهرستان در صورت گران فروشی ها توسط اصناف و خرده 
فروشان در بازار موضوع را به اداره صنعت ، معدن و تجارت و اتاق اصناف و تعزیرات حکومتی 
جهت پیگیری و رسیدگی اعلام نمایند تا مردم ما در این خصوص امنیت اقتصادی داشته باشند.

چند سالی است که یک جریان خاص قصد دارد 
یک خانه مسکونی واقع در سبزه میدان ، استاد سرا ، 
روبروی تکیه مستوفی را به عنوان خانه پدری یا خانه 

مادری ابتهاج خریداری نماید .
مالک  دارای  سال  که ۴۰  را  ای  خانه  رو  این  از 
مشخص است هدف قرار دادند و سعی بلیغی دارند 
این خانه را به بهانه میراث فرهنگی ثبت میراث 

فرهنگی نمایند .
این تلاش ها در شرایطی جاری است که طبق سند 
ثبتی و مستندات تحقیقاتی عدیده روشن و متقن 
موجود در اداره کل ثبت و اسناد گیلان ، مکاتبات 
اداره کل میراث فرهنگی استان و اداره املاک و 
مستقلات شهرداری حاکی از آن است که این خانه 
)برابر با سند قطعی بشماره 8۲9۵۰-۴۰/۵/۲۲دفتر 
۵9 رشت پلاک۳۳۴۵/۱ به دکتر فضل الله آصف 
منتقل شده( که بعد ها به آقای مسعود آصف منتقل 

شده است .
گفته می شود این خانه در آغاز مرکز خون گیلان 
بود و سپس در اوایل دهه هفتاد به شهردار پاکدست 
و شهیر رشت، مرحوم )شیرخانی( اجاره داده شد که 
نامی در  با این شهردار  نویسنده بهمراه تنی چند 
این خانه دیدار کرده است ، بعدها معلوم شد مالک 
خانه بجهت خدمات ارزنده این شهردار فقید و فقیر 
از وی اجاره نمی گرفته است و زمانی هم بعنوان 
مهد کودک مورد استفاده قرار داشت که نقاشی های 

دیواری ناشی از استقرار )مهد( در این مکان است .
چند سال قبل مالک این خانه تصمیم به ساخت و ساز 
که ناگهان بانک برآمد این خانه، خانه پدری هوشنگ 
ابتهاج، شاعر شهیر گیلانی است و باید خریداری و به 

عنوان میراث فرهنگی ثبت میراث شود!؟
مدعیان )خانه پدری ابتهاج( چند سالی است بدون 
ارائه کوچکترین سند و مدرک صرف ادعای واهی 
چند نفر قدیمی با رسانه ای کردن موضوع و تحریک 
و تهییج افکار عمومی بر سر راه استفاده بهینه از این 
مکان موانع ایجاد کردند تا جایی که کار بازسازی را 

تعلیق نمودند .
از سوی  تبلیغات گسترده رسانه ای متناقض چه 
شورای شهر و چه از سوی اداره کل میراث فرهنگی 
بیشتر جنبه حرف و حدیث دارد زیرا خود میراث هم 
در جایی فقدان سند لازم جهت میراث فرهنگی 

بودن این خانه را اعلام داشته اند !؟
وعده خرید خانه پدری ابتهاج از سوی شورای شهر 
یا شهرداری رشت اگرچه امر پسندیده و مقبول عامه 
است ولی باید توجه داشت اداره املاک و مستقلات 
منطقه یک شهرداری رشت طی نامه مورخه 9۷/۶/۶ 
در مورد نظر کارشناس رسمی دادگستری اعلام می 
نماید : »در پلاک ۳۳۴۵/۱ آثاری از مالکیت خانه 

ابتهاج مشاهده نگردیده است«
ایضا در نامه اداره کل میراث فرهنگی ، صنایع دستی 
و گردشگری استان گیلان ثبت به شماره ۱۵۵۳۵۴-

۱۳ /8 /9۷ در دبیرخانه مرکزی شهرداری رشت 
آمده است : »بنای موجود در پلاک ۳۳۴۴ که هم 
اکنون مورد استفاده سازمان پسماند شهرداری می 
باشد پس از تخریب خانه قدیمی منتسب به ابتهاج 

ساخته شده«
بنابراین ملک مورد ادعا نمی تواند خانه پدری ابتهاج 
باشد بلکه سازمان پسماند که در چند متری این 
خانه قرار دارد )منتسب به ابتهاج( است که تخریب 

و نوسازی شده است!؟
مهری شیرمحمدی که تحقیقات میدانی جامعی در 
این زمینه دارد در تابناک مورخه ۱8 دی ۱۳9۷ می 
نویسد : »دو سال پیش شخصا با آقای آصف صحبت 
کردم و همان زمان ایشان اسناد خود را -که از اداره 
ثبت املاک دریافت کرده بود- به بنده نشان داد و 

تاکید کرد که این ملک ابتهاج نیست«.    
با توجه به اسناد و مکاتبات کتبی موجود خانه مورد 
ادعای برخی از اعضای محترم شورا نمی تواند خانه 
پدری ابتهاج باشد حال چه حکمتی دارد برخی از 
حضرات اصرار بر این خانه دارند خود جای سوال 

است؟؟
از آنجاییکه اصل و نسب افراد به پدر است و در عرف 
و شرع ارث پدر بیشتر از هرچیزی مورد توجه قرار 
دارد معلوم نیست چرا ملک مورد بحث گاهی به مادر 

ابتهاج نیز نسبت داده می شود !
بالاخره مردم هم می خواهند بدانند این خانه، خانه 
پدری ابتهاج است یا خانه مادری و آقایان به دنبال چه 
هستند ؟ چون ممکن است فردا به یکی از برادر و یا 

خواهر و اقوام ابتهاج هم نسبت داده شود !

پشت پرده

ایران  سینمای  در  بازی  شماری  انگشت  تعداد  تسلیمی  سوسن 
داشته است، اما همین آثار به قدری قابل توجه و تامل بوده اند 

که نام او را برای همیشه در سینما جاودان ساخته اند.
افراد سرشناس  و  به هنرمندان  دادن  لقب  همانطور که می دانید 
همواره یکی از ویژگی های فرهنگ ما ایرانی ها بوده است. یکی 
استعداد شگفت  بالا و  با وجود شایستگی بسیار  بازیگرانی که  از 
اندازه ی آن چه که بوده است لقب نگرفته، سوسن  انگیزش، به 
در  بازی  شماری  انگشت  تعداد  تسلیمی  سوسن  است.  تسلیمی 
توجه  قابل  قدری  به  آثار  همین  اما  است،  داشته  ایران  سینمای 
جاودان  سینما  در  همیشه  برای  را  او  نام  که  اند  بوده  تامل  و 

اند. ساخته 
گیله زن

رشت  شهر  در  شمسی   ۱۳۲8 ماه  بهمن  متولد  تسلیمی  سوسن 
دوران  آن  فرهنگ  و  سینما  اهالی  از  نیز  وی  خانواده ی  است. 
سال  در  تئاتر  بازیگری  با  را  خود  کار  تسلیمی  سوسن  اند.  بوده 
دانشکده  در  رشته  همین  در  بعد  سال  دو  و  کرد  آغاز   ۱۳۵۰
و  دانشجویی  دوران  در  او  پرداخت.  تحصیل  به  زیبا  هنر های 
هرمز  فرهنگ،  داریوش  چون  بسیاری،  بنام  افراد  با  آن  از  پس 
همکاری  بیضایی  بهرام  و  مفید  بیژن  هاشمی،  مهدی  هدایت، 
نخستین  برای  در  تسلیمی  سوسن  که  بود   ۱۳۵۷ سال  می کرد. 
بار وارد سینما شد و در فیلم بهرام بیضایی به نام چریکه تارا به 

پرداخت. نقش  ایفای 
بازی او در ایران و جهان مورد استقبال قرار گرفت و چند جایزه 
بین المللی را نیز از آن خود کرد. البته که همکاری با کارگردان 
و نویسنده ی بزرگی، چون بهرام بیضایی به عنوان تجربه ی اول 
باشد،  داشته  بازیگری  هر  هنر  زندگی  در  بسزایی  تاثیر  می تواند 
شگرفی  توانایی  حتما  او  که  است  تامل  قابل  نیز  نکته  این  اما 
او  بیضایی  بهرام  دقتی، چون  با  و  بین  ریز  کارگردان  که  داشته 
داستان  تارا  چریکه  است.  برگزیده  خود  فیلم  اول  نقش  برای  را 
زنی تنها به همراه دو فرزند کوچکش است که با مردی عجیب 
و  راز  و  رمز  پر  دیداری  که  دیدار  همین  در  و  می شود  روبرو 
عجیب است، زندگی و احوالات وی دچار تغییر و تحول می شود.

ممنوعه تارای  چریکه 
چریکه تارا هیچ گاه در ایران به اکران درنیامده است، اما همواره 
تسلیمی  و همچنین سوسن  بیضایی  یبهرام  برجسته  آثار  از  یکی 
محسوب می شود. چریکه تارا علاوه بر جوایز بازیگر که دریافت 
فیلم  بین المللی  جشنواره  فیلم  بهترین  جایزه  برنده ی  کرد 
ماندنی  یاد  و  درخشان  بازی  با  تارا  چریکه ی  شد.  نیز  وایادولید 
سوسن تسلیمی یکی از آثار پر قدرت افسانه های عاشقانه است. 
پس از این تجربه ی موفق بیضایی بار دیگر در سال ۱۳۶۰ نقش 
داد.  تسلیمی  به سوسن  را  یزدگرد  نام مرگ  به  فیلم خود  اصلی 
مرگ یزدگرد نام نمایشنامه ای به قلم بهرام بیضایی است که او 

با اقتباس از همان اثر خود فیلم مرگ یزدگرد را ساخت.
به مرو  یزدگرد سوم  آغاز می شود که  از جایی  فیلم  این  داستان 

داستان  می گیرد.  پناه  آسیابی  در  ناشناس  طور  به  و  می گریزد 
همه  و  می شود  بیان  دخترشان  و  آسیابان  زن  آسیابان،  زبان  از 
متعدد  روایت های  میان  در  واقعیت  دارد.  تفاوت  هم  با  روایت ها 
سریالی  جذاب  نقش  فیلم  این  از  پس  می شود.  گم  متفاوت  و 
در  نجفی  علی  محمد  کارگردانی  به  سربداران  نام  به  برجسته 
یکی  سربداران  شد.  محول  تسلیمی  سوسن  به   ۱۳۶۳ سال 
حساب  به  انقلاب  از  بعد  تاریخی  سریال های  محبوب ترین  از 
می آید. نقش سوسن تسلیمی در این سریال بسیار پر رنگ بود و 
شاید یکی از جنجالی ترین نقش ها بود به سبب آن که شخصیت 
او سوارکار و  نیست.  زنان در دوره ی خودش  مانند دیگر  فاطمه 
این  در  می کند.  رهبری  را  دیگری  جنگجویان  و  است  جنگجو 
خود  بازی  با  تسلیمی  سوسن  نیز  صدا  سرو  و  حاشیه  پر  سریال 
که  بود  محبوبی  و  شده  شناخته  بازیگر  دیگر  حالا  او  درخشید. 
به  را  نظران  صاحب  و  کارگردانان  از  بسیاری  نظر  بود  توانسته 

خود جلب کند.
ماندگار مادیای 

“مادیا”  فیلم  اصلی  نقش  تسلیمی  سوسن  که  بود   ۱۳۶۴ سال 
از زندگی  را پذیرفت. مادیان تصویری  به کارگردانی علی ژکان 
تسلیمی  فیلم سوسن  این  در  می داد.  ارائه  را  در کشور  روستایی 
که  او  داشت.  عهده  به  را  ایران  شمال  روستا های  از  زنی  نقش 
مشکلی  هیچ  بدون  بود  بلد  را  گیلکی  زبان  زادگاهش  سبب  به 
توانست با لهجه ی روانش این نقش را بازی کند و دوباره مورد 

شصت  دهه ی  نشیب  و  پرفراز  سال های  این  بگیرد.  قرار  توجه 
بحران  شرایط  البته  که  بود  تسلیمی  سوسن  کاری  پر  سال های 
نداد.  توانا  بازیگر  این  به  را  بیشتر  اجازه ی شکوفا شدن  و جنگ 
ایران و عراق، سوسن تسلیمی  ۱۳۶۵ در بحبوحه ی جنگ  سال 
با بهرام بیضایی در میان گداشت که در  ایده ی داستانی را  یک 
فیلم مشهور “باشو غریبه کوچک” شد. به ساختن  نهایت منجر 

باشو غریبه کوچک
داستان باشو از این قرار است که پسر کوچکی که در حمله ای در 
حین جنگ خانه اش در جنوب کشور ویران شده و خانواده اش 
را از دست داده سوار بر کامیونی می شود، خوابش می برد و وقتی 
بیدار می شود می بیند که در شمال کشور است. او در این دیار با 
زنی برخورد می کند که در غیاب همسرش به همراه دو فرزندش 
را  است  جان”  “نایی  نامش  که  زن  این  نقش  می کند.  زندگی 

بازی می کند. با همان لهجه ی گیلکی خود  سوسن تسلیمی 
او در این فیلم چنان ماهرانه ایفای نقش می کند که به گونه ای 
نایی  دارند.  یاد  به  خوبی  به  او  نقش  خاطر  به  را  فیلم  آن  همه 
عمیقی  ارتباط  چنان  اما  نمی فهمند،  را  هم  زبان  پسرک  و  جان 
زیبای  جلوه های  از  یکی  می تواند  که  می آید  پدید  آن ها  بین 
روابط انسانی باشد. شوهر نایی جان از حضور باشو در خانه اش 
ناراضی است و این موضوع بحران اصلی داستان است که باز به 
دست نایی جان که به نوعی یک قهرمان است برطرف می شود. 
“باشو غریبه کوچک” ۵ سال تمام در توقیف به سر برد و اجازه ی 

اکران  به   ۱۳۶9 سال  در  سرانجام  اینکه  تا  نکرد  پیدا  اکران 
عمومی درآمد. این فیلم که یکی از زیباترین و دلنشین ترین آثار 
نهایت  در  و  شد  روبرو  نظیری  بی  اقبال  با  است  بیضایی  بهرام 
شد.  ایران  سینمایی  آثار  انگیز ترین  خاطره  از  یکی  به  تبدیل 
سوسن تسلیمی که خود به فیلم باشو علاقه ی بسیاری دارد، این 
اثر را ستایش صلح و دوستی می داند. زمانی که در سال ۱۳۶9 
باشو به اکران عمومی درآمد، سوسن تسلیمی از ایران مهاجرت 
کرده و در کشور سوئد اقامت داشت. او هرگز نتوانست این فیلم 
را در کنار مردم کشورش و در سینما تماشا کند. در همان سال 
دیگر  وقتی  شاید  فیلم های  در  تسلیمی  باشو ساخته شد،  که   ۶۵
بهرام بیضایی و طلسم داریوش فرهنگ بازی کرد. این دو فیلم 
بازی می کرد. بودند که تسلیمی درکشور خود  فیلم هایی  آخرین 

بیضایی طلسم 
دارای  است،  بیضایی  بهرام  از  اثری  نیز  آن  داستان  که  طلسم 
داستانی پیچیده، پر رمز و راز و افسانه گونه است. ماجرا از این 
به  خود  عروسی  شب  از  پس  دامادی  و  عروس  که  است  قرار 
از  و سر  راه گم می شوند  در  اما  روستایشان سفر می کنند،  قصد 
خانه ی یک شازده درمی آورند. آن ها در این مکان با رمز و راز 
قرار  خود  الشعاع  تحت  را  داستان  که  می شوند  رو  روبه  عجیبی 
می دهد. فیلم بعدی تسلیمی که بازهم اثر فاخر از بهرام بیضایی 
بود  فیلمی  دیگر”  وقتی  “شاید  شد.  اکران   ۱۳۶۶ سال  در  است 
که تسلیمی باز هم با داریوش فرهنگ در آن بازی می کرد. این 
چون  بازیگری،  تنها  که  بود  پیچیده  داستان  با  فیلمی  نیز  فیلم 

سوسن تسلیمی قادر بود در آن چنان که شایسته بود بدرخشد.
در  زرینی  برگه ی  دیگر  وقتی  شاید  که  باورند  این  بر  برخی 
در  است.  تسلیمی  سوسن  همچنین  و  بیضایی  بهرام  کارنامه 
تسلیمی  درآمد،  نمایش  به  دیگر  وقتی  شاید  که  سالی  همان 
پس  تسلیمی  کرد.  ترک  سوئد  مقصد  به  همیشه  برای  را  ایران 
نمایشی  هنر های  و  تئاتر  زمینه  در  فعالیت  از  دست  مهاجرت  از 
برنداشت. او تا به حال چندین تئاتر موفق در سوئد را بازی کرده 

و همچنین خود نیز به ساخت فیلم و… مشغول بوده است.
سوئد فیلم  انیستیتوی  مدیره  هیئت 

او از اواخر دهه ی 9۰ میلادی جزو هیئت مدیره انیستیتوی فیلم 
برخوردار است.  بالایی  بسیار  اعتبار  از  انستیتو  این  بود که  سوئد 
او در تمام این سال ها با علاقه به کار خود در غربت ادامه داده 
شناخته  کشور  این  در  بازیگری  مدرس  عنوان  به  نیز  اکنون  و 
بازی  وسیله ی  به  تسلیمی  سوسن  درخشان  استعداد  است.  شده 
جالب  نیست.  پوشیده  نیز  کشور  آن  در  سوئدی  سریال های  در 
جایزه   ،۲۰۰۳ سال  در  تسلیمی  آنکه  بر  علاوه  که  بدانید  است 
و  فیلم  کارگردانی  رشته  در  را  فرهنگی  ممتاز  شخصیت  ویژه 
نیز  در حال حاضر  کرد،  دریافت  دولت سوئد  از طرف  بازیگری، 

در وزارت فرهنگ سوئد از اعضای هیئت مشاورین تئاتر است.

سکانس اول : جزیره در تاریخ
روزی روزگاری در قلب شهر افسانه ای لاهیجان، دریاچه ای طبیعی 
یک  به  و  ساخته  مصنوعی  طور  به  را  آن  بعدها  که  داشت  وجود 
منطقه گردشگری تبدیل کردند. بدین گونه بخش مهمی از پروژه 
توریستی آبشار ، شیطان کوه و دریاچه بزرگ شهر لاهیجان شکل 
گرفت. قدیمی ها خاطرات خوبی از فضای روح انگیز آن در کنار 
سلسله کوههای البرز داشتند که در دل این شهر قرار داشت. زمان 
با تمام خاطرات آن گذشت و هنگامی که این استخر بزرگ در حال 
آماده سازی برای یک فرصت مناسب گردشگری بود جزیره ای در 
آن ساخته شد که از بقایای تاریخی همان آب بندان قدیمی شهر 
بود و بعدها به اختصار در فرهنگ مردم »جزیره لاهیجان« خوانده 
شد. مردم شمال که از نعمت دریای کاسپین برخوردار بودند هیچگاه 
خاطراتی از یک جزیره در پهناورترین دریاچه جهان نداشتند و بدین 

ترتیب اسم جزیره در این سرزمین پررمز و راز جاودانه شد .
سکانس دوم: غل و زنجیر جزیره

بیست و دو سال پیش نگین انگشتری شهر معروف ابریشم که با 
هزار امید و آرزو قرار بود به یک مرکز مهم و استراتژیک توریستی 
با جادوی سهمناکی مواجه شد و شخصیت  تبدیل شود به یکباره 
هایی که قرار بود حافظ منافع این شهر و مردمانش باشند، دست به 
اقدامی خطرناک زدند و با قراردادی اشکبار اندوهی بزرگ در دل 
مردم این شهر کاشتند. مردمانی که از سده های گذشته و طی یک 
از حکومت عباسیان و  تاریخ هزار ساله دارای دولتی مستقل پس 
پیشروی تا فلات مرکز ایران و از سویی تا بغداد بودند و بعدها مرکز 
خلافت بیه پیش و اقتداری چند صد ساله داشتند ولی به مرور عادت 
کردند شهر به شهر ، بخش به بخش، روستا به روستا را از آن جدا 
کنند و جز سکوتی تاریخی هیچ نگویند و دست از مبارزه برای پاره 

پاره شدن سرزمین مادری شان بکشند.
جزیره ی لاهیجان در سال های اول اسارت، به کافه تریا و تالار 
عروسی بدل شد و سالها بعد، با غل و زنجیر سردروازه های آن را 

بستند و اجازه ی ورود به هیچ احدی را ندادند.

سکانس سوم: شعارهای انتخاباتی
این شهر باستانی یکبار دیگر با عهدنامه ای سخت جان، عنصری 
جدا نشدنی از خود را دست نیافتنی میدید . در انتخابات های مختلف 
شوراهای شهر به یک شعار انتخاباتی مرسوم تبدیل شد ) جزیره را 
پس میگیرم- جزیره آزاد باید گردد- عکس های جزیره در پشت 
میله های بن بست( و کاندیداهایی که راه پیروزی و رای گرفتن 
از مردم را در این اقدامِ تبلیغاتی می دیدند و چه بسا نفراتی هم با 
این شعار توانستند رای اعتماد بگیرند. با فراگیری رسانه های محلی 
اعم از روزنامه ، هفته نامه و وبلاگ و این اواخر سایت ها و فضای 
کشیدن  زنجیر  به  بانیان  علیه  افشاگری  و  اعتراض  بازار  مجازی، 

جزیره داغ شد. سال و ماه و هفته ای نبود که آزاد سازی جزیره به 
یک مطالبه ی عمومی تبدیل نشود و حتی کار به جایی رسید که 
یکی از ملاک های انتخاب شهردار براساس توانایی بازپس گیری 
اقداماتی ارزشمند از سوی شورای  جزیره نام گرفت. در چند دوره 
شهر و سازمان های مختلف صورت گرفت که زمان مهلت نداد و یا 
آن طور که باید و شاید تلاش نشد تا این رویا محقق شود و جزیره 

یکبار دیگر به آغوش این دیار باز گردد.
سکانس آخر: آن مرد آمد

بولتن های  باز در  انتخابات شورای شهر برگزار شد و  یکبار دیگر 
تبلیغاتی نامش همچون ستاره می درخشید. انتخابات تمام می شود 

جدیدی  شهردار  انتخاب  به  دست  شهری  پارلمان  جدید  اعضای 
میزنند که سوابق مطلوبی در گذشته دارد و تقریبا اکثریت و حتی 
مخالفان نیز توانایی های او را انکار نمی کنند . مسعود کاظمی از 
سبد رای اعضای شورا بیرون می آید و با وعده های جذابی شهردار 
از تمام  ابتدای راه فارق  این شهر باستانی و تاریخی می شود. در 
وعده ها شهردار قصه ی ما به مردم قولی میدهد و با قدرت اعلام 
می کند »جزیره را پس خواهم گرفت و به آغوش مردم باز خواهم 

گرداند«.
را  خود  سرزمین  و  خاک  بودند  کرده  عادت  دیروز  تا  که  مردمانی 
وجب به وجب از دست بدهند؛ بارقه ی امیدی در دلشان جان گرفت 
که این بار قرار نیس چیزی را از دست بدهند و پس از سده ها قرار 
است از دست رفته ای ارزشمند را در آغوش بکشند. تلاش های 
حقوقی و رایزنی های گسترده با نیرویی تازه آغاز شد. اعضای شورا 
در کنار شهردار و دیگر مسئولین هم قسم شدند تا اتفاقی را رقم 
بزنند که تاریخ تاسف بار آن از جلوی چشمان اشکبارمان رژه می 
رود . هرچه به پایان یک آغاز نزدیک تر می شدیم مخالفانی همیشه 
معترض سعی می کردند بازپس گیری جزیره را به سخره بگیرند و 
آن را »ناشدنی« بنامند. تاریخ در حال رقم خوردن بود و نفس ها 
در سینه حبس. در عبور از گردش ایام، مردانی نامشان جاودانه می 
ماند که از نقدها و شکایت ها نهراسند و با ایمان به وعده های خود 

جامه عمل بپوشانند.
سرانجام روز موعود فرا رسید و غل و زنجیر از جزیره باز شد. زمان 
به احترام این اقدام تاریخی خبردار می ایستد و نام مسعود کاظمی 
در آینده ی این سرزمین با نام جزیره پیوند خواهد خورد، شهرداری 
که به دور از هیاهو و جنجال هیچگاه از سختی ها ناامید نشد و در 
اندک زمانی که مدیریت شهری لاهیجان را بر عهده گرفت کمتر 
داده  وعده  پروژه های  عملیاتی  پیگیری  به  بیشتر  و  کرد  مصاحبه 
شده پرداخت. بدون شک مردم با فرهنگ لاهیجان به احترام این 

اقدام ارزشمند به او لقب »آقای شهردار « خواهند داد.
سایت تدبیر شرق

برای همیشه در ســینما جاودان است؛ »سوسن تسلیمی« 

زندگی هنری گیله زن تکرارنشدنی

چه کسی جزیره را پس گرفت ؟
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
رضا کحالی شماره ۲۳

رامسر  شد ر    شهردا
اعضای شورای شهر رشت 

را ندیدند کحالی 

مهندس رضا کحالی در حکمی از سوی استاندار مازندران به عنوان شهردار رامسر انتخاب گردید 
تا به اعضای شورای اسلامی شهر رشت ثابت شود اب در کوزه بود آنان تشنه لب می گشتند.

به گزارش خط اول، رضا کحالی اوایل آذرماه سال جاری بود که با رای قاطع اعضای شورای 
اسلامی شهر رامسر به عنوان شهردار این شهر انتخاب شد و پس از گذراندن مراحل اداری در 
وزارت کشور، اواخر بهمن حکمش صادر شد و از سوی احمد حسین زادگان استاندار مازندران به 

وی اعطا گردید.
گفتنی است شهر توریستی تاریخی رامسر اگر جمعیت و وسعتی بیشتر از کلانشهر رشت نداشته 
باشد قطعا پتانسیلی کمتر از آن هم نخواهد داشت و در اختیار داشتن مدیریت شهرداری این شهر 
زیبا، افتخاری بس بزرگ و سنگین است که رضا کحالی با کوله باری از تجربه می تواند از عهده 

آن مهم برآید.

اما این روی سکه اعضای شورای اسلامی شهر رشت که بیش از هفت ماه است انواع و اقسام 
گزینه ها را برای سکان داری شهر رشت سبک و سنگین کرده اند و دست آخر هیچ نتیجه ای 
نگرفتند، می توانستند کمی چشمان خود را باز کنند و در همان پستوی شهرداری رشت گزینه 
مدنظر خود را بیابند. اگرچه دیدن کحالی نیازی به چشمان مسلح نبود ولی عده ای نخواستند که 

ببینند و خود را به نادیدن زدند.
در هر صورت گزینه دوم شورای اسلامی شهر رشت نیز مهر عدم احراز صلاحیت بر وی خورد 
و اکنون این شورا فرصت چندانی برای جبران مافات ندارد و کجالی که در سابقه کاری خود 
شهرداری شهرهای رودسر، لنگرود، لاهیجان، املش، بندرانزلی و همچنین شهرداری منطقه ۳ 
رشت را دارد می رود تا این بار شهرداری شهر زیبا و تاریخی رامسر را بر عهده بگیرد تا باشد که 

برخی اعضای شورای رشت وی را ببینند.

و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
مجتمع  گفت:  آستارا  مرزی  بندر  گردشگری 
آبدرمانی آستارا در مدت زمان کوتاه افتتاح، به عنوان 
ظرفیتی جدید در جذب گردشگر خارجی شهرستان 

خودنمایی می کند.
داریوش ملک زاده در گفت و گو با ایسنا، اظهار 
کرد: ایجاد زیر ساخت های ویژه با هدف جذب 
گردشگر داخلی و خارجی از مهمترین اهدافی است 
قرار  شهرستان  مرتبط  ادارات  کار  دستور  در  که 

گرفته است.
به  امروزه  »توریسم«  صنعت  اینکه  بیان  با  وی 
عنوان یک مبحث بی بدیل نقش اساسی را توسعه 
و پیشرفت جوامع مختلف ایفا می کند، ادامه داد: در 
شهرستان آستارا اقدامات خوبی در این زمینه انجام 
شده است که دهکده گردشگری تله کابین حیران، 
باغ پرندگان، پناهگاه حیات وحش لوندویل، پارک 
جنگلی بی بی یانلو، احداث بازارهای عرضه البسه و 
پوشاک خارجی و هتل های ستاره دار، نمونه ای از 

این اقدامات هستند.
طور  به  ساله  همه  اینکه  بر  تأکید  با  زاده  ملک 
کشورهای  اتباع  از  نفر  هزار  حدود 8۰۰  متوسط 
خارجی از مرز زمینی آستارا تردد می کنند، افزود: 
ارتقای کیفیت خدمات دهی به این حجم انبوه از 
مسافر و یا گردشگر خارجی بدون برنامه و حمایت 
از سرمایه گذار داخلی و خارجی ممکن و میسر 

نیست.
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  اداره  رئیس 
ویژه  منطقه  اینکه  به  اشاره  با  آستارا  گردشگری 
از دیگر  ریلی  المللی  بین  پایانه  و  بندر  اقتصادی 
عوامل حضور گردشگران خارجی در این شهرستان 
هستند، خاطرنشان کرد: همزمان با ۵ آذر ۱۳9۷، 
با  میلاد  سالروز  و  وحدت  هفته  از  روز  آخرین 
سعادت نبی اکرم حضرت محمد مصطفی )ص(، 
توسط  گیلان  استان  آبدرمانی  مجتمع  مدرنترین 
بخش خصوصی در بندر مرزی آستارا افتتاح شد که 
پس از گذشت حدود ۷۲ روز از زمان بهره برداری، 
مجموعه مذکور نقش تأثیر گذار خود را در جذب 

گردشگر خارجی نشان داد. 
وی از حضور روزانه ۱۰ الی ۱۵ گردشگر خارجی در 
این مجتمع اشاره کرد و توضیح داد: گردشگرانی که 
تاکنون از این مجتمع استفاده کرده اند، از کشورهای 
روسیه، عراق، ترکیه، جمهوری آذربایجان، داغستان 

و گرجستان هستند.
به گزارش ایسنا، پروژه آبدرمانی آستارا با زیربنای 
۴۲۰ متر مربع در دو فاز اجرا شد که فاز نخست بالغ 
بر ۱۷۰ مترمربع وسعت دارد و شامل استخر، ماهی 
درمانی، حمام ترک، سونای خشک و بخار، تردمیل 
و دوچرخه داخل آب، جکوزی 8 نفره، تونل آب 

سرد، وان انفرادی و سایر امکانات می باشد.
آغاز عملیات اجرای فاز دوم همزمان با بهره برداری 
از فاز اول آغاز شده است و بالغ بر ۲۵۰ مترمربع 
فرهنگی  باشگاه  شامل  که  داشت  خواهد  زیربنا 
ورزشی بدنسازی، هیدروتراپی، فیزیوتراپی، کافی 

شاپ و بوفه خواهد بود.

خبر

استان  ارشد  مدیران  چالش  از  شده  پر  مجازی  فضای  روزها  این 
گیلان، موضوعی که خارج از صحت و سقم آن، تنها به مثابه چوبی 

خواهد بود که لای چرخ توسعه استان قرار خواهد گرفت.
شورای  جلسه  چهارمین  در  گیلان  استاندار  اول،  خط  گزارش  به 
در گیلان طی  نیرو  به جذب غیرقانونی ۶۷۰  نسبت  استان  اداری 
سال گذشته به شدت گلایه کرد و هرگونه اضافه شدن به این افراد 
را در آینده مورد پیگرد و برخورد شدید دانست. مصطفی سالاری 

گفت: برخی ها برای جذب یک نیرو در استان مباحث قومی قبیله ای 
این استان  را ملاک قرار می دهند و گروکشی می کنند درحالی که 
برای پرداخت حقوق به این افراد ۴۰ میلیارد تومان هزینه متحمل 
شده و اگر بخواهد بر این میزان از افراد حتی یک نفر اضافه شود 

برخورد ما با شدت و جدیت بیشتری همراه خواهد بود.
اما  کیوان محمدی رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی گیلان که 
اظهارات استاندار به نوعی خطاب به وی بود، این ادعا را قابل قبول 

ندانست و گفت: در سال 9۶ برای جذب ۶۱ نفر مجوز داشته ایم که 
با این تعداد ۲۶۱ نیروی شرکتی در استان داریم و ۶۵۰ نفری که در 

این بحث عنوان شده است، درست نیست و چنین جذبی نداشتیم.
اما این داستان به اینجا ختم نشد و واکنش مدیرکل دفتر مدیریت 

عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری گیلان را در پی داشت.
سازمان  رییس  تکذیب  به  واکنش  در  فتیده  محمدی  محمدرضا 
دقیق  مستندات  وجود  به  اشاره  با  استان،  ریزی  برنامه  و  مدیریت 
برخی  در  نیرو  ضابطه  بدون  و  سفارشی  غالبا  جذب  خصوص  در 
دستگاه های اجرایی استان، گفت: موضوع فوق که در جلسه شورای 
از  که  نیست  عنوان شد؛ موضوعی  استاندار  از سوی  استان  اداری 
روی حدس و گمان مطرح شده باشد و تهیه این آمار و فهرست 
حاصل بررسی و بازرسی تفصیلی، دقیق و مستند تمامی اطلاعات 
مدیریت  دفتر  توسط  کتبی  استعلام  به موجب  و  پیش  ماه  چند  از 
نیروهای جذب شده  فهرست  و  است  استانداری  بازرسی  عملکرد، 
سنوات اخیر با ذکر تاریخ جذب و مشخصات دقیق افراد جذب شده 
از کلیه مدیران کل دستگاه های اجرایی، دریافت و تدوین شده است.
وی افزود: عملکرد برخی افراد منفعت طلب نباید موجب زیرسوال 
رفتن خدمات و پایبندی دولت تدبیر و امید به قانون شود. وی با 
اداری  شورای  جلسه  آخرین  در  گیلان  استاندار  سخنان  به  اشاره 
انجام  ضمن  استانداری  بازرسی  دفتر  کرد:  خاطرنشان  استان 
نظارت مستمر بر دستگاه های اجرایی، در صورت جذب نیرو بدون 
ضابطه، اقدامات لازم را جهت برخورد با مدیران خاطی و مسئولان 

دستگاه های مربوطه انجام خواهد داد.
محمدی فتیده افزود: دستگاهی که در معرض بیشترین اتهام مبنی 
بر تحمیل نیرو به دیگر دستگاه های اجرایی می باشد، قطعا صلاحیت 
و کفایت لازم را ندارد که این تخلفات یا اقدامات صورت گرفته یا 

فهرست افراد جذب شده برای رسیدگی به آن دستگاه اعلام شود.
کل  مدیران  از  رسمی  استعلام  موجب  به  کرد:  خاطرنشان  وی 
افراد جذب شده طی سالیان  دستگاه های اجرایی، فهرست کامل 
موجود  آنها  جذب  نوع  و  تاریخ  افراد،  نام  از  اعم  جزئیات  با  اخیر 

معرفان  فهرست  تا  خودداری شده  افراد  اسامی  انتشار  از  اما  است 
و بعضا تحمیل کنندگان این نیروها که زمینه تبعیض بین جوانان و 
فارغ التحصیلان جهت جذب در دستگاه ها را فراهم آورده اند، دقیق 

و تکمیل شود.
استانداری  امور حقوقی  و  بازرسی  مدیرکل دفتر مدیریت عملکرد، 
گیلان تصریح کرد: اداره کل آموزش و پرورش با 8۷ مورد، پست 
نمونه  چند  تنها  مورد   ۳۲ با  املش  شهرداری  ۱8مورد،  با  بانک 
شرکتی،  قالب  در  نیرو  جذب  آنها،  در  که  هستند  دستگاه هایی  از 
انجام  اخیر  سال  چند  طی  قراردادی  یا  پروژه ای  طرحی،  حجمی، 

شده است.
منابع  ظرفیت  از  گیری  بهره  و  اجتماعی  عدالت  فتیده  محمدی 
استخدامی  عدالت  رعایت  با  و  رقابت  از طریق  متخصص،  انسانی 
طبق ضوابط و موازین قانونی را رویکرد جدی دولت تدبیر و امید و 
دکتر سالاری استاندار گیلان عنوان کرد و گفت: لازم است همه به 
حاکمیت قانون، رعایت چارچوب سازوکارهای تعریف شده قانونی و 
پرهیز از تبعیض و استفاده ناروا از منصب و موقعیت، واقف و عامل 
و  کارآمدی  افزایش  طریق  از  گیلان  توسعه  برای  زمینه  تا  باشند 
تبعیض  رفع  و  اجتماعی  سرمایه  تقویت  دولت،  کارکنان  بهره وری 
در ورود جوانان و فارغ التحصیلان به عرصه خدمت عمومی و رفع 

شائبه نقض عدالت بر اثر روابط و اعمال نفوذ فراهم شود.
با  که  کسانی  قطع  طور  به  کرد:  اضافه  سخنانش  خاتمه  در  وی 
سوءاستفاده از جایگاه اداری، منصب و مسوولیت خود، نزدیکانشان 
را بدون رقابت عادلانه و ایجاد فرصت برابر برای سایر جوانان به 

دستگاه ها تحمیل کنند؛ شایسته خدمت به مردم نخواهند بود.
البته با توجه به نام بردن از سازمانهای خاص توسط مدیرکل دفتر 
مدیریت عملکرد، بازرسی و امور حقوقی استانداری گیلان این حق 
برآیند،  خود  از  دفاع  مقام  در  که  است  باقی  سازمانهای  آن  برای 
موضوعی که ظاهرا پیش از تذکر نگارنده رخ داده و برخی از این 
خود  از  دفاع  به  مربوطه  سازمانهای  به  ای  جوابیه  طی  سازمانها 

پرداخته اند.

شرکت نفت خزر در گزارشی، اهم فعالیت های صنعت نفت ایران 
را در آب های عمیق خزر و سه استان ساحلی مازندران، گیلان و 

گلستان تشریح کرد.
در این گزارش، ابتدا به تاریخچه اکتشافی دریای خزر اشاره شده 
و آمده است: »تا پیش از سال ۱۳۵۷، به دلایل مختلف از قبیل 
توجه  با  اقتصادی  انگیزه  نبود  و  منطقه  در  موجود  موازنه سیاسی 
به منابع سرشار هیدروکربوری در مناطق جنوب ایران و نزدیکی 
مناطق نفت خیز به پایانه های صادراتی، اکتشاف ذخایر نفت و گاز 

دریای خزر مورد توجه جدی قرار نداشت.
در  خزر  دریای  سابق،  شوروی  جماهیر  اتحاد  فروپاشی  از  پس 
تازه  کشورهای  و  داشت  ویژه ای  اهمیت  منطقه  ژئوپلیتیک 
را  اکتشافی گسترده ای  فعالیت های  یافته حاشیه ای خزر  استقلال 
امکانات  ایجاد  منظور  به  نیز  ایران  نفت  ملی  آغاز کردند. شرکت 
و تجهیزات زیربنایی لازم برای فعالیت های اکتشافی، اقدام هایی 
ایران خزر،  حفاری  دکل  ساخت  آرامش،  حوضچه  احداث  نظیر 
چاه های  حفر  آن،  از  پس  و  نفتی  مواد  تخلیه  اسکله  ساخت 
به  نزدیک  مناطق کم عمق  در  را  میثم  و  مقداد   ،۱ اکتشافی خزر 
ساحل طی سال های ۱۳۶8 تا ۱۳۷۴ به انجام رساند. نتایج حاصل 
از اقدام های اکتشافی و نتایج مطالعات زمین شناسی و ژئوفیزیکی، 
نشان دهنده وجود منابع غنی هیدروکربور در بخش جنوبی دریای 
اکتشافی، نفت نخستین  فعالیت های  استمرار  دنبال  به  و  بود  خزر 
بار در تاریخ ۲۰ اردیبهشت سال ۱۳9۱ در دریای خزر کشف شد«.

تاسیس شرکت نفت خزر
این گزارش، در بخش دیگری به تاریخچه ایجاد شرکت نفت خزر 
»با  است:  پرداخته  شرکت  این  اکتشافی  دستاوردهای  تشریح  و 
توجه به تجربیات حاصل از مطالعات اکتشافی انجام شده در خزر 
و اهمیت روزافزون منطقه، شرکت نفت خزر در دی ماه ۱۳۷۶ به 
نفت  ملی  اکتشافی شرکت  و  تولیدی  از شرکت های  یکی  عنوان 

ایران تاسیس شد.
این شرکت با پیگیری امور اکتشافی در منطقه خزر جنوبی و سه 
استان ساحلی آن بر پایه و اساس علمی در گام نخست، مطالعات 
جامع و نظام مندی را با مشارکت شرکت های شل، لازمو و وبا اویل 
پایه  اطلاعات  مجموع  داد.  انجام   ۱۳۷9 تا   ۱۳۷۷ سال های  طی 
تحصیل  و  ژئوشیمیایی  زمین شناسی،  پتروفیزیکی،  و  لرزه نگاری 
همسایگان  چاه های  به  مربوط  اطلاعات  و  لرزه نگاری  اطلاعات 
بخش  لرزه ای  اطلاعات  و  ساحلی  موجود  اطلاعات  همچنین  و 
عمیق دریا، منجر به ایجاد بانک اطلاعاتی جامع شبکه لرزه نگاری 

یکپارچه متصل به ۳۰ چاه در منطقه خزر شد.
و  ماهواره ای  اطلاعات  و  اطلاعاتی  جامع  بانک  این  ادغام  با 
تصویر  دریا،  کف  از  نفت  نشت  محل  از  نمونه برداری  عملیات 
جامعی از ساختارهای موجود در خزر جنوبی شناسایی و بر اساس 
آن ۴۶ ساختار کوچک و بزرگ نفتی مشخص شد که از این میان، 
هشت ساختار جزو ساختارهای بسیار خوب طبقه بندی شدند؛ همه 
این هشت ساختار در قسمت عمیق دریای خزر با عمقی بین ۵۵۰ 

متر تا 8۰۰ متر قرار دارند.«
پردازش  و  دوبعدی  لرزه نگاری  عملیات  گزارش،  این  اساس  بر 
کلی  طول  به  ساحلی  عمق  کم  منطقه  در  لرزه ای  خطوط  دوباره 
عملیات   ،۱۳۷۳ تا   ۱۳۷۰ سال های  طول  در  کیلومتر   ۷۲۰۰
 ۵۶۰۰ کلی  طول  به  کم عمق  مناطق  در  دوبعدی  لرزه نگاری 
کیلومتر در سال ۱۳۷۴ و ساخت تجهیزات زیربنایی در سال های 
دستگاه  ساخت  آرامش،  حوضچه  احداث  شامل   ۱۳۷9 تا   ۱۳۶9
و  نفتی  مواد  تخلیه  اسکله  سه  ساخت  ایران خزر،  حفاری  دکل 
حفاری  عملیات  برای  پشتیبانی  پایگاه  احداث  و  تعمیراتی  اسکله 
از جمله اقدام های صنعت نفت در ناحیه خزر در سال های پس از 

پیروزی انقلاب اسلامی بوده است.
تدوین طرح  جمله  از  اقدام هایی  به  خزر  نفت  گزارش شرکت  در 
ساختارهای  اولویت بندی  و   )SMDP( شرکت  راهبردی  جامع 

اولویت  نخستین  عنوان  به   ۶,۲ بلوک  انتخاب  و  شده  شناسایی 
انجام عملیات  تا ۱۳8۳ و همچنین  اکتشافی در سال های ۱۳8۲ 
و   ۶ اکتشافی  بلوک های  روی   )Site Survey( بسترشناسی 
و  دریا  بستر  در  حفاری  مخاطره های  شناسایی  هدف  با   8 و   ۲9
لایه های سطحی در سال ۱۳88 اشاره شده و آمده است: »پروژه 
و  برداشت  عملیات  شامل  مرزی  منطقه  در  بعدی  دو  لرزه نگاری 
پردازش داده های دوبعدی لرزه نگاری به طول کلی ۱۲۵۰ کیلومتر، 
حفاری یک حلقه چاه اکتشافی در منطقه صوفیکم استان گلستان 
روسطحی  زمین شناسی  مطالعات  انجام  و  متری   ۲۲۷۰ عمق  تا 
منطقه گرگان و گنبد نیز از جمله اقدام هایی به شمار می آید که از 

سال 9۲ تاکنون اجرایی شده است«.
ساخت سکوی نیمه شناور امیرکبیر و شناورهای کاسپین

نیمه شناور  سکوی  ساخت  درباره  خزر  نفت  شرکت  گزارش  در 
ایجاد  »به منظور  است:  شده  ارائه  توضیحاتی  نیز  امیرکبیر  ایران 
تجهیزات زیربنایی عملیات اکتشافی در دریای خزر و پس از انجام 
منطقه  آب  عمق  خزر،  جوی  شرایط  به  توجه  با  جامع  مطالعات 
عملیات و بستر دریا، با تلاش نیروهای متخصص و توانمند داخلی 
حفاری  خزر،  نفت  شرکت  مدیره  هیئت  مستمر  پیگیری های  و 
امیر   – ایران  حفاری  سکوی  مشاور،  مهندسان  و  صدرا  شمال، 
آب،  ۱۰۰۰متری  عمق  تا  حفاری  عملیات  انجام  قابلیت  با  کبیر 
و  تحویل  شمال(  حفاری  )شرکت  راهبر  به   ۱۳8۷ ماه  بهمن  در 
فعالیت حفاری چاه اکتشافی اصلی در دریای خزر در فاصله ۲۵۰ 

کیلومتری از پایگاه عملیاتی بهشهر آغاز شد«.
کاسپین  منظوره  چند  شناورهای  ساخت  به  خزر  نفت  شرکت 
شناور  فروند  سه  »ساخت  است:  داده  توضیح  و  کرده  اشاره  نیز 
 ۱۶ بالای  توان  و  تن   ۱۶۰ بر  بالغ  کششی  توان  با  چندمنظوره 
هزار اسب بخار برای پشتیبانی عملیات حفاری و ایجاد توان لازم 
امیرکبیر،   – ایران  شناور  نیمه  حفاری  سکوی  جابه جایی  برای 
و  لنگراندازی  عملیات  انجام  برای  تعادل  حفظ  قدرت  همچنین 
برچیدن لنگرها از سال ۱۳8۱ آغاز و شناورهای کاسپین ۱ و ۲ در 

سال ۱۳88 و شناور کاسپین ۳ در سال ۱۳9۴ عملیاتی شدند«.
خزر  عملیاتی  منطقه  جغرافیایی  موقعیت  گزارش،  این  اساس  بر 
است  بهشهر  شهرستان  ساحلی  منطقه  در  و  مازندران  استان  در 
که در مجاورت آن شرکت های پایانه نفتی شمال، حفاری شمال، 
شرکت ایران صدرا و نیروگاه شهید سلیمی مشغول فعالیت هستند. 
عملیاتی  سایت  توسعه  و  ساخت  مکان یابی  مطالعات  و  بررسی 
انبارهای نگهداری کالا و تجهیزات در  شرکت نفت خزر، ساخت 
پشتیبانی،  سالن  بالگرد،  آشیانه های  ساخت  خزر،  عملیاتی  منطقه 
شرکت  عملیاتی  منطقه  ژئوفیزیک  ساختمان  و  اداری  ساختمان 
خشکی  و  دریایی  عملیات  انجام  از  پشتیبانی  هدف  با  خزر  نفت 

این  در  زیرساختی  توسعه  منظور  به  که  بوده  اقدام هایی  جمله  از 
منطقه انجام شده است.

نکا،  در  موجود  حوضچه  لایروبی  و  ایمن سازی  مستحکم،  پروژه 
ساخت اسکله پهلوگیری به طول ۱۵۰ متر و ساخت 9۰ متر اطاله 
متر   ۲۵۰۰ ظرفیت  به  سوخت  فولادی  مخزن   ۲ ساخت  اسکله، 
متر مکعب،  به ظرفیت 8۰۰  زمینی  ۲ مخزن آب  مکعب، ساخت 
متر   ۱۰۰ ظرفیت  با  متری   ۲۵ ارتفاع  در  آب  هوایی  مخزن  یک 
جمله  از  نیز  اسکله  صنعتی  پشتیبانی  تسهیلات  ایجاد  و  مکعب 

اقدام هایی است که در این گزارش مورد اشاره قرار گرفته است.
کشف میدان سردارجنگل

سردار  میدان  در  نفت  اکتشاف  موضوع  به  گزارش،  این  ادامه  در 
آن، حفاری دو  اساس  بر  پرداخته شده که  جنگل در دریای خزر 
SRJ-X۲C- و   SRJ-X۱f-ST۲ اکتشافی  چاه  حلقه 
ST۱ و اکتشاف نفت در بلوک ۶,۲ مورد اشاره قرار گرفته است: 
چهار  تعداد   )۱۳88 )بهمن  اکتشافی  حفاری  عملیات  ابتدای  »از 
جنگل  سردار  ساختار  در  اصلی  حفره  چهار  تعداد  و  راهنما  حفره 
عمق  در   )SRJ-X۱F( چاه  حلقه  آخرین  حفاری  که  شد  حفر 
۲۵8۴ متری با آزمایش سازند در بخش مخزن نفتی در اردیبهشت 
ماه ۱۳9۱ به پایان رسید .حفاری چاه دوم اکتشافی در دریای خزر 
لایه  ارزیابی  هدف  با  نخست  چاه  غرب  متری   ۱۴۰۰ فاصله  در 
نخست مخزنی کشف شده در چاه-۱ و اکتشاف مخازن محتمل 
به  از رسیدن  آغاز و پس  ماه ۱۳9۲  آبان  در  بخش های عمیق تر 
عمق نهایی ۳۴88 متری و انجام سه مرحله آزمون DST و تایید 
اکتشاف و وجود نفت به پایان رسید و سکوی ایران امیرکبیر در 

دی ماه ۱۳9۳ ترخیص شد«.
توسعه  و  ساختارها  اکتشاف  ادامه  برای  شده  انجام  اقدام های  اما 
چه  ساحلی  استان  سه  و  خزر  دریای  هیدروکربوری  میدان های 

بوده است؟
بر اساس این گزارش، طی سال های 9۴ تا 9۷، سه پروژه اکتشافی 
شامل حفاری اکتشافی ساختارهای ۲۴ و ۲۶ و ۲9 و پروژه توسعه 
جدید  الگوی  قالب  در  قرارداد  انعقاد  برای  جنگل  سردار  میدان 
تفاهم نامه  و  معرفی  خزر  نفت  از سوی شرکت  نفتی  قراردادهای 
میدان  توسعه  و   ۲9 و   ۲۶ ۲۴و  ساختارهای   G&G »مطالعات 
آینده  قرارداد  امضای  با هدف   ORG با شرکت  سردار جنگل« 

در دریای خزر امضا شد.
ایران  نفت  ملی  شرکت  اکتشاف  مدیریت  تفاهم نامه  امضای 
با  خزر«  جنوبی  خزر  بخش  در  مشترک  جامع  »مطالعات  برای 
در  خزر  نفت  شرکت  همکاری  و  مشارکت  و  اویل  لوک  شرکت 
قرارداد  انعقاد  جنوبی،  خزر  حوضه  زمین شناسی  مخاطرات  پروژه 
برای  روسنفت  شرکت  با  ایران  نفت  ملی  شرکت  محرمانگی 

همکاری  و  جنوبی  خزر  موجود  اطلاعات  مطالعه  و  بازنگری 
میدان  جامع  مطالعات  تکمیل  زمینه،  این  در  خزر  نفت  شرکت 
سردار جنگل و انجام الگو های استاتیک و دینامیک برای توسعه 
و  سردارجنگل  میدان  توسعه  امکان سنجی  مطالعه  میدان،  این 
هدف  با  میدان  توسعه  کار  شرح  تهیه  و  اولیه  اقتصادی  ارزیابی 
مقدماتی  بررسی  و  مطالعه  آینده،  مطالعاتی  قراردادهای  امضای 
توسعه و ارزیابی اقتصادی ساختار البرز، بررسی سناریوهای توسعه 
نفت  مهندسی  مطالعات  انجام  و   ۷ بلوک  ساختارهای  محتمل 
چاه های دشت گرگان و مقداد را نیز باید به مجموعه فعالیت های 

انجام شده اضافه کرد.
نگهداشت ناوگان دریایی

به  انجام شده  اقدام های  این گزارش،  پایان  در  نفت خزر  شرکت 
سال های  در  که  را  شرکت  این  دریایی  ناوگان  نگهداشت  منظور 
استقرار  و  نصب  که  برشمرده  است،  شده  انجام   ۱۳9۷ تا   ۱۳9۵
راستای  در  ناوگان  نگهداشت  و  تعمیرات  افزاری  نرم  سیستم 
مدیریت دارایی های فیزیکی صنعت نفت، تعمیر اساسی موتورهای 
زیر  جزئی  تعمیرات  انجام   ،I کاسپین  شناور  ژنراتورهای  و  اصلی 
اضطراری  تعمیرات  کار  به  آغاز   ،II و   I کاسپین  شناورهای  آبی 
 DNV جرثقیل های سکو، انجام بازرسی فنی سکو توسط شرکت
نصب  و   )ICCP( سکو  کاتدی  حفاظت  پروژه های  انجام  و 

آندهای فداشونده سکو از اهم آنهاست.
سکو  راست  سمت  جرثقیل  اضطراری  تعمیرات  انجام  همچنین 
برای  تمهیداتی  دریافت گواهینامه،  و  آزمون   ،)Star board(
تکمیل  امیرکبیر،  ایران  سکوی  سیستم های  اساسی  تعمیرات 
به  )مربوط  دانش  انباشت  و  آموخته ها  درس  مستندسازی  پروژه 
پروژه  انجام  امیرکبیر(،  ایران  نیمه شناور  سکوی  جابجایی  پروژه 
و عمق نگاری  تردد  کانال  مسیر  رسوبات  آب نگاری،  تعیین حجم 
کانال به عرض ۱۵۰متر و طول ۳کیلومتر، انجام و اتمام بازرسی 
و   ۲ کاسپین  شناور  اصلی  محرکه های  ساعته   ۱۵۰۰۰ ادواری 
بازرسی ادواری دیزل ژنراتورهای شناور کاسپین ۲، تهیه شرح کار 
)SCOPE OF WORK( تعمیرات شناورهای کاسپین I و 
II در ارتباط با ACCOMODATION و تعمیرات زیرآبی 
شناورها نیز در این بخش از گزارش مورد اشاره قرار گرفته است.

از کشف میدان سردارجنگل تا ساخت سکوی امیرکبیر

کدام گزینه صحیح است ؟
 260 نفر یا 670 نفر ؟

؛ ــتان های شمالی  اس و    عملکرد صنعت نفت در خزر  

درباره  دولت  اعضای  با  گفت:  ایران  بازرگانی  اتاق  عضو 
این  آنها  برای  و  کردیم  صحبت  شنبه  تعطیلی  ضرورت 
مسئله روشن شد و با این پیشنهاد موافقت کردند البته در 

هیئت دولت هنوز مطرح نشده است.
کمیسیون  فعالیت  خصوص  در  مهرعلیزاده  محسن 
گردشگری اتاق بازرگانی تهران در دوره هشتم گفت: یکی 
از مهمترین کارهایی که ما در این دوره انجام دادیم و هنوز 
هم به دنبال به ثمر نشستن آن هستیم بحث تعطیلات آخر 
هفته بود که از روزهای پنجشنبه و جمعه به روزهای جمعه 

و شنبه تغییر پیدا کند.
عضو اتاق بازرگانی ادامه داد: اکنون برخی اداره ها روزهای 
پنجشنبه و تمام آنها در روز جمعه تعطیل هستند. این در 
حالی است که بیشتر کشورهای دنیا حتی برخی کشورهای 
کارهای  انجام  و  بین المللی  هماهنگی های  برای  مسلمان 
تجاری جمعه و شنبه تعطیل هستند براین اساس ما در واقع 

تنها چهار روز کاری داریم.
در  کاری،  روزهای  بودن  کم  دلیل  به  گفت:  مهرعلیزاده 
کمیسیون گردشگری طرح تغییر تعطیلات به جمعه و شنبه 
مطرح شد که هم از لحاظ بین المللی مشکل حل شود و هم 

اکثر کشورها به گردشگری  با وجود دو روز تعطیلی مانند 
داخلی نیز کمک شود. وی تصریح کرد: ما با اعضای دولت 
صحبت کردیم و برای آنها این مسئله روشن شد و با این 
مطرح  هنوز  دولت  هیئت  در  البته  کردند  موافقت  پیشنهاد 

نشده است.
مجلس  با  بعد  مرحله  در  داد:  ادامه  بازرگانی  اتاق  عضو 
موضوع را مطرح کردیم که یک مقدار حساسیت به وجود 
این  روی  نیز  قم  در  مراجع  از  برخی  اینکه  آمد مخصوصا 
موضوع حساس شده اند. مهرعلیزاده تصریح کرد: در مجلس 
کارشناسی  به صورت  باید  که  شد  مطرح  نظر هایی  اظهار 

درباره آنها صحبت کنیم تا بتوانیم آنها را قانع کنیم.
وی در خصوص علت مخالفت ها گفت: بحث های متفاوتی 
مطرح شد یکی از آنها این بود که این طرح فایده ای ندارد و 
تأثیری نخواهد گذاشت که البته جواب این دسته از افراد را 
با با مدارک کارشناسی دادیم. یک عده دیگر نیز می گفتند از 
قدیم برای ایرانی ها و مسلمانان شنبه شب روز شروع هفته 
می شود  مصادف  یهودیان  تعطیلی  با  طور  این  است  بوده 
نظرات  از  استفاده  با  اقتصادی  منطق  دنبال  به  ما  البته 

کارشناسی هستیم.

احتمال تعطیلی شنبه ها قوت گرفت
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ورزشــی  . اجتماعی  نامه  دوهفته 

 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
 شماره ۲۳

وزجا به جمع 100 شطرنج باز برتر جهان راهیابی علیرضا فیر

صعود 
ببرهای وارنا

قصه عجیب
 یک ورزشکار

داماش چگونه می تواند 
»آسیایی« شود؟

ابتدا در فوریه سال ۲۰۱۵ در مجارستان بود که این 
اتفاق برایش افتاد، آماده برای کسب اولین مدال 
طلایش در رقابتهای قهرمانی جهان بود که ضربات 
وحشتناک شمشیرش باید ورزشکاری از اسراییل را 
از پای در می آورد، اما در جهت حمایت از مردم 
فلسطین، شمشیرش را غلاف کرد تا مردم فلسطین 

با سنگ، جواب دندانشکن تری به وی دهند.
خوب  ورزشکار  این  و  بود  المپیک  سال   ۲۰۱۶
در  لازم  امتیازات  کسب  به  مبرم  نیاز  کشورمان، 
مسابقات مختلف داشت تا رتبه اش در رنکینگ بین 

المللی را ارتقا دهد و به ریو نزدیک شود، اما ...
اما سه بار پیاپی دیگر در سال ۲۰۱۶، در رقابتهای 
کلاس A ایتالیا و لهستان و همچنین رقابتهای 
اسراییل  از  حریفی  به  روسیه  در  جهان  قهرمانی 

برخورد کرد و انصراف داد.
اگرچه این انصراف ها باعث شد بزرگترین آوردگاه 
ورزشی دنیا یعنی المپیک را از دست دهد، ولی قلب 
میلیونها مسلمان را تسخیر کرد. صحبت از شمشیرباز 
قهاری است که در سالهای بعد، دو مدال طلا و یک 
مدال نقره جهان را کسب کرد، آری این ورزشکار ۲۷ 

ساله گیلانی » محمد رهبری » است. 
البته رهبری دو مدال نقره بازی های آسیایی و بیش 
از ۱۶ مدال طلا، نقره و برنز قهرمانی آسیا را نیز در 
کارنامه دارد، و تنها جای خالی، مدال المپیک است 
که اگرچه ریو ۲۰۱۶ را از دست داد ولی شک نکنید 
در ۲۰۲۰ توکیو، کاری خواهد کرد که گیلان بیش 

از نیم قرن منتظر آن است.
در هر حال، برای کسی که چهار بار رویارویی با 
ورزشکاران اسراییلی، وی را از اهداف ورزشی اش 
دور کرد، تکرار این اتفاق به کابوس تلخی تبدیل 
شده و این مهم توجه مسئولین فرهنگی ورزشی 
شهر را می طلبد تا تنها امید گیلان برای کسب 

مدال در المپیک را تطمییع نمایند.

اتفاقات بسیار  از  صعود داماش به فینل جام حذفی 
نادری است که در فوتبال جهان نیز کمتر مانند آن 
یافت می شود. زیرا این تیم گیلانی در دو سطح پایین 

تر از فوتبال برتر ایران بازی می کند.
آن ها بدون این که خودشان در ابتدا  تمایلی داشته 
باشند تا اینجای جام پیش رفته اند و با بازیکنان و 
کادرفنی خوبشان چشم ها را خیره کردند. شکست 
دو تیم لیگ برتری و همچنین شکست دادن قشقایی 
شیراز، چوکای تالش و مقاومت تهران ، آن هم در 
حالی که اکثر بازی های این خارج از خانه برگزار شد 
بر اعتبار این این تیم افزوده است. هرچقدر از لحاظ 
واقعیت فوتبالی توسط سرمربی باشگاه گفته شود که 
صعود به لیگ یک از اهمیت بالاتری برخوردار است اما 
مشخص است که وزن و اعتباری که داماش با صعود 
به فینال جام حذفی به دست آورد با صعود به لیگ یک 

قابل مقایسه نیست.
بعد از صعود داماش به فینال یکی از سوالات هواداران 
این باشگاه این است که آیا داماش در صورت قهرمانی 

می تواند در لیگ قهرمانان آسیا حاضر باشد.
در پاسخ به این سوال باید گفت که حضور تیم ها در 
لیگ قهرمانان ربطی به حضورشان در دسته های پائین 
تر ندارد. بلکه آن ها باید شرایط ای اف سی برای ثبت 

خود به عنوان یک باشگاه حرفه ای را داشته باشند.
در  حال حاضر  هیچ کدام از باشگاه های حاضر در 
لیگ دسته اول کشور)جام آزادگان(به دلیل عدم ثبت 
مدارک در سیستم  CLAS   درموعد مقرر قانونی،حائز 
شرایط جهت اخذ مجوز حرفه ای و یا ملی در فصل 
نفت مسجد  باشگاه های  نیستند.   همچنین   ۲۰۱9
سلیمان،پارس جنوبی جم،پدیده مشهد، سپیدرود رشت 
و استقلال  خوزستان حاضر در لیگ برتر کشور )جام 
خلیج فارس( نیز به همین دلیل حائز شرایط جهت اخذ 
مجوز حرفه ای و یا ملی در فصل ۲۰۱9 را به دست 

نیاوردند.
مجوز  کمیته  مسوول  مهدی  سهیل  این  از  پیش 
حرفه ای سازمان لیگ درباره اینکه چرا همه باشگاه های 
لیگ یکی و دویی  و ۷ باشگاه لیگ برتری موفق به 
کسب مجوز ملی و حرفه ای نشده اند،گفته بود: »دلیل 
اصلی  این موضوع اقدام نکردن باشگاه ها برای دریافت 
واجد  می توانند  باشگاه ها  از  است.خیلی  بوده  مجوز 
شرایط دریافت این مجوز باشند اما متاسفانه برای کسب 

آن اقدام نمی کنند.«
در حالی که حتی سپیدرود نیز برای این مجوز اقدام 
نکرده انتظار از این که داماش مجوزات لازم برای حرفه 
ای شدن را به دست آورد کمی دور از ذهن است.اما 
حال که داماش در آستانه یک اتفاق مهم در تاریخ 
باشگاه خودش است باید ثبت مجوز حرفه ای خود را 
به دست آورد. حتی اگر قرار است در فینال هر اتفاقی 
رخ دهد این تنها راه بقا و پایداری دراز مدت داماش 

خواهد بود.

خبر

آیا مصرف مکمل 
نیروزا  های 

پا  از  را  سیاوش 
انداخت؟

پور قهرمان شد ــعود مصدق  پایان کاسپین کاپ؛ مس در 

داستان وزنه بردار جوان رشتی را دیگر همه می دانند، سیاوش فرضی زاد هنوز بیست سالش نشده 
بود که حین تمرین دچار افت فشار شدید شد و اکنون بعد از پنج ماه مراقبت و تیمارداری، پزشکان 
به این نتیجه رسیده اند که ضایعه نخاعی وی ناشناخته است و راه درمان ندارد، از همین رو وی 
از بیمارستان مرخص و به خانه منتقل شد، البته دانشگاه علوم پزشکی گیلان قول داد؛ حتماً برای 
تعویض پانسمان زخم بستر و سایر خدمات بهداشتی و پزشکی، پرستاری را روانه منزل خواهد کرد.

اما بیماری سیاوش چیست؟  
یکی از پیشکسوتان وزنه برداری استان گیلان، احتمال مصرف مکمل های غیر استاندارد را داده 
و گفت: ورزشکاران جوان و نوجوان عمدتاً برای این که ره صد ساله را یک شبه بروند، به سمت 
استفاده از مکمل های نیروزا روی می آورند، اگر از مکمل های استاندارد استفاده کنند مشکلی 

نیست، اما احتمالا عده ای افراد سودجو اقدام به توزیع و پخش مکمل های غیر استاندارد کرده و 
باعث میشوند بچه های ما دچار بیماریهای عجیب و غریب شود.

او احتمال داد: بیماری این وزنه بردار جوان نیز، در نتیجه سوء مصرف مکمل های غیر استاندارد 
باشد. اگرچه روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی گیلان به نقل از پزشک معالج این بیمار، این 
فرضیه را رد می کند و رئیس هیئت وزنه برداری گیلان نیز فروش هرگونه مکمل را ممنوع و 
تحت ضوابط خاص می داند؛ اما خانم امیدی ) خاله سیاوش که از نزدیک پیگیر امور خواهرزاده 
خود است( به خبرنگار خط اول ورزشی می گوید: سیاوش برای این که روی فرم باشد مکمل 
مصرف می کرد و مکمل ها را هم از مربی خود می گرفت. اما وی نیز به نقل از پزشک معالج می 

گوید: احتمال اینکه ضایعه نخاعی ناشناخته سیاوش به خاطر مصرف مکمل باشد ضعیف است.

در پایان مسابقات شطرنج بین المللی کاسپین کاپ، مسعود مصدق 
پور استاد بزرگ شطرنج کشورمان توانست به مقام قهرمانی جدول 
استادی دست پیدا کند و پس از رقابتهای جام ستارگان نیز علیرضا 

فیروزجا توانست به جمع ۱۰۰ شطرنج باز برتر دنیا راه یابد.
های  رقابت  هشتم  دور  پایان  در  ورزشی،  اول  خط  گزارش  به 
انزلی  آزاد  منطقه  در  ماه  بهمن   ۲۳ از  که  ستارگان  جام  شطرنج 
شروع شده بود، ستارگان ایران توانستند با نتیجه ۱۰ بر ۶ مقابل 
 ۱۷ با  فیروزجا  علیرضا  و  یابند  دست  برتری  به  جهان  ستارگان 
به  و  رسید   ۵/۲۶۵۶ ریتینگ  به  المللی  بین  درجه  افزایش  واحد 
برترجهان  باز  ایرانی در جمع ۱۰۰ شطرنج  بازیکن  عنوان دومین 

قرار گرفت و شگفتی ساز این رقابت ها شد.
دو  ایران  که  است  کشورمان  شطرنج  تاریخ  در  بار  نخستین  این 
نماینده در فهرست برترین های جهان دارد و پرهام مقصودلو دیگر 
نماینده ایران در این فهرست توانست در این مسابقات ۶,۶ واحد 
برسد   ۲۶۷۲  /۶ ریتینگ  به  و  بیافزاید  خود  الملی  بین  درجه  به 
ریتینگ  افزایش  واحد   ۵,۲ با  طباطبایی  امین  محمد  همچنین  و 
موفق شد درجه بین المللی خود را به عدد ۲۶۰۰ برساند. امیررضا 

پوررمضانعلی دیگر استاد بزرگ تیم ستارگان ایران بود.
کرواسی،  از  بوسیوویچ  مارین  نیز  جهان  ستارگان  تیم  ترکیب  در 
سرگئی  و  الکسیف  اوگنی  آذربایجان،  جمهوری  از  سفرلی  ایلتاج 

تیویاکف هر دو از کشور روسیه حضور داشتند.
گفتنی است، دیدار تیم های ستارگان ایران و جهان در دور های 
ایران، دور  پیروزی تیم ستارگان  با  اول، چهارم و پنجم و هشتم 
های دوم و ششم با برتری تیم ستارگان جهان و در دور سوم و 
هفتم با نتیجه تساوی به پایان رسید، تا تیم ستارگان ایران در این 
رقابت و در پایان دور هشتم به برتری ۱۰ بر ۶ مقابل تیم ستارگان 

جهان برسد.

در رقابتهای کاسپین کاپ نیز در جدول استادی رقابت های جام 
کاسپین که با حضور ۷9 شطرنج  باز برگزار شد، مسعود مصدق پور 
استاد بزرگ شطرنج کشورمان با کسب هفت امتیاز به مقام قهرمانی 
دست  یافت و ویتالی برنادسکی از اوکراین و کارن گریگوریان از 
ارمنستان نیز با کسب هفت امتیاز اما به دلیل ریتینگ پایین تر به 

ترتیب در مکان های دوم و سوم جای گرفتند.
در جدول B این مسابقات هم که با حضور ۱۳8 شطرنج  باز دارای 
با  گیلان  از  نژاد  مبارک  علیرضا  شد،  برگزار   ۲۱۰۰ زیر  ریتینگ 
مجتبی  و  گیلان  از  جاهدی  مانی  و  شد  اول  امتیاز   ۷,۵ کسب 
اسکندری هر دو با کسب ۷ امتیاز اما به دلیل ریتینگ پایین تر به 

ترتیب در مکان های دوم و سوم جای گرفتند.
شطرنج   ۲۳۱ حضور  با  که  مسابقات  این   C جدول  در  همچنین 
 باز دارای ریتینگ زیر ۱8۰۰ برگزار شد، در پایان، اتابک اسدی از 
امتیاز به مقام قهرمانی دست یافت و ماهان  گیلان با کسب ۱۰ 
کرمی از گیلان با کسب 9 امتیاز و آریا قانع با کسب 8,۵ امتیاز به 

ترتیب در مکان  های دوم و سوم جدول جای گرفتند.
در جدول بانوان این مسابقات نیز که با حضور ۳۴ شطرنج  باز برگزار 
شد در دور پایانی جام، خاتون باقی روا از جمهوری آذربایجان با 
کسب هفت امتیاز به مقام قهرمانی دست  یافت و پروا بهزاد نظیف 
شطرنج  باز گیلانی و نازنین مبرهنی با کسب ۶,۵ امتیاز به ترتیب 

به مقام  های دوم و سوم جام نائل آمدند.
 ۲۶۳ حضور  با  که  مسابقات  این  های  ساله    ۱۴ زیر  جدول  در 
از گیلان  پایانی جام، هیراد صابری  شطرنج باز برگزار شد در دور 
با کسب 9,۵ امتیاز به مقام قهرمانی جام دست یافت، محمدحسین 
قنبرعلی فرزاد و پرهام نوروزی از گیلان هر دو با کسب 9 امتیاز اما 

به دلیل ریتینگ پایین تر دوم و سوم شدند.
در پایان مسابقات بین المللی شطرنج بلیتس )ریتد( جام کاسپین، نیز 

علی عابدی با کسب 9,۵ امتیاز به مقام قهرمانی جام دست  یافت، 
نیما حسین زاده و مسعود مصدق پور با کسب 9 امتیاز به ترتیب 
در مکان دوم و سوم جای گرفتند ، در این جام ۱۴9 شطرنج باز با 

یکدیگر به رقابت پرداختند.
مراسم پایانی و اختتامییه جام نیز روز سه شنبه در مرکز همایش 
های بین المللی منطقه آزاد برگزار شد و دکتر رضا مسرور، رییس 
هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان منطقه آزاد انزلی در این مراسم 
با بیان اینکه سازمان منطقه آزاد انزلی طی چهار سال اخیر میزبان 
بیش از ۱۰۰ رویداد و مسابقه ورزشی بوده، که آمار قابل توجهی 
است، از برگزاری ۳ مسابقه ورزشی بین المللی از ابتدای سالجاری 
تا کنون در این منطقه خبر داد و در خصوص انتصاب وی به عنوان 
وزیر  از  قدردانی  با  کشور  شطرنج  فدراسیون  رییسه  هیأت  عضو 
ورزش، تصریح کرد: بنده به همه رشته های ورزشی به یک چشم 
نگاه می کنم و میان شطرنج و سایر رشته ها تفاوتی قائل نخواهم 
بود، گرچه شطرنج را به دلیل اینکه سابقه شخصی فعالیتم در این 
رشته و اثر مثبت در برنامه ریزی کاری و زندگی علاقه ویژه دارم. 
سازمان  آمادگی  کشور،  شطرنج  فدراسیون  رییس  به  خطاب  وی 
متبوع خود را برای میزبانی از مسابقات المپیاد جهانی شطرنج به 
عنوان بالاترین سطح رقابتهای جهانی این رشته ورزشی اعلام کرد 
و افزود: گیلان مهد شطرنج کشور است و خوشحالم که دو گیلانی 
عضو تیم ملی ایران است و در عین حال از اینکه آرزوی دو سال 
گذشته بنده در خصوص پیروزی تیم منتخب ایران بر تیم ستارگان 
آقای مقصودلو و  امیدوارم روزی  جهان محقق شده، خوشحالم و 

سایر ورزشکاران ایرانی به نفرات اول شطرنج جهان تبدیل شوند.
مهرداد پهلوان زاده رییس فدراسیون شطرنج کشور در این مراسم 
و  از همکاری  ورزشی،  مسابقات  این  کنندگان  برگزار  از  تشکر  با 
ورزش  از  اخیر  سالهای  در  انزلی  آزاد  منطقه  سازمان  پشتیبانی 

شطرنج که موجب اعتلای جایگاه کشورمان در این رشته ورزشی 
در سطح جهان شده، قدردانی به عمل آورد و افزود: برگزاری چنین 
مسابقاتی علاوه بر افزایش علاقمندان ورزش شطرنج، باعث رشد 
سطح کیفی ورزشکاران شطرنج می شود که نمونه موفق آن ارتقاء 
علیرضا فیروزجا به جمع یکصد ورزشکار برتر شطرنج جهان است. 
به  از ۵۱  ایران  از سال ۲۰۱۵ رده شطرنج  اینکه  به  اشاره  با  وی 
آینده میلادی  ماه  برآوردهای موجود در  براساس  و  آمده  بالا   ۲۵
به  امیدوارم که  اظهار داشت:  یابیم،  ارتقاء می  به رده ۲۳ جهانی 
زودی و با کمک مسئولین و ورزشکاران و علاقمندان به شطرنج 
به  است،  کشورمان  در  شده  متولد  و  ایرانیان  ما  ملی  ورزش  که 
ورزش اول ایرانیان تبدیل شده و ایران به رده نخست رده بندی 

جهانی دست یابد.
با  استان گیلان  جوانان  و  ورزش  مدیرکل  بخشی  مریم  ادامه  در 
قدردانی از برگزار کنندگان این مسابقات، نقش دکتر رضا مسرور و 
منطقه آزاد انزلی را در برگزاری و حمایت از ورزش استان ستود و 
با تصریح بر اینکه با همکاری سازمان منطقه آزاد انزلی مسابقات 
کردیم،  برگزار  استان  در  اخیر  سالهای  ظرف  را  بسیاری  ورزشی 
و  ارج  باعث  المللی  بین  و  ملی  مطرح  ورزشکاران  حضور  افزود: 
اعتبار بالای این مسابقات بود و امیدوارم در سالهای آینده مسابقات 
به صورت پرشورتر و در سطح رو به رشد، به صورت مستمر برگزار 

شود.
گفتنی است در حاشیه این مراسم حکم دکتر مسعود سلطانی فر، 
وزیر ورزش و جوانان مبنی بر انتصاب دکتر مسرور به عنوان عضو 

هیأت رییسه فدراسیون شطرنج کشور اعلام و اهدا شد.

تیم والیبال وارنا شهر باران که به ببرهای وارنا شهره یافتند، با برتری 
برابر باریج اسانس کاشان به مرحله نهایی رقابت های لیگ زیرگروه 

باشگاه های کشور صعود کرد.
به گزارش خط اول ورزشی، در روز چهارم این رقابت ها، جمعه شب 
تیم های والیبال وارنا شهرباران و باریج اسانس کاشان در رشت رو 
در روی هم قرار گرفتند که در نهایت تیم میزبان در یک بازی برتر با 

نتیجه سه بر صفر حریفش را شکست داد.
تیم والیبال وارنا شهرباران در این دیدار که در سالن تختی مجموعه 
ورزشی شهید عضدی رشت برگزار شد، در سه گیم متوالی با نتایج 
۲۵ بر ۲۱ ، ۲۷ بر ۲۵ و ۲۵ بر ۲۳ برابر حریف خود پیروز شد تا به 
عنوان صدرنشین این گروه به مرحله نهایی زیرگروه کشور صعود کند.

تیم والیبال وارنا شهرباران برای صعود به مرحله نهایی به پیروزی در 
دیدار برابر باریج اسانس کاشان نیاز داشت و از طرف دیگر تیم باریج 
اسانس نیز برای اینکه بتواند به مرحله نهایی راه یابد، نیاز مبرم به 

پیروزی در این دیدار داشت.
با توجه به این امر، هر دو تیم با قدرت رو در روی هم قرار گرفتند 
اما تیم وارنا شهرباران با حمایت طرفدارانش موفق شد باریج اسانس 
کاشان را شکست دهد تا به عنوان تیم اول به مرحله نهایی زیرگروه 

کشور راه یابد.
متاسفانه تیم خوب باریچ اسانس در دیدار پایانی خود، انگیزه لازم را از 
دست داده و سه بر صفر به شهدای سوادکوه باخت تا این سوادکوهی 

ها باشند که به عنوان تیم دوم صعود کرده باشند.
گفتنی است در رقابت های والیبال قهرمانی زیر گروه باشگاه های 
کشور ، ۲۵ تیم در چهار گروه به صورت رفت و برگشت با هم به 
رقابت می پردازند که در نهایت تیم های اول و دوم مجموع دیدارهای 

رفت و برگشت به مرحله دوم این رقابت ها صعود خواهند کرد.
برای وارنای شهر باران در این رقابتها، مرتضی مرادی، میلاد مرادی، 
یاسر معدنی، رضا نبی پور، رضا حبیبی، سروش کلانتری، رسا بزرگی، 

ماهان حق بین، ابراهیم توانای، وحید تقوی، مهدی احمدی، میلاد 
شرقی، سجاد خجسته، اسماعیل قنبرپور، محمد اسماعیلی و مرتضی 
شعبانپور به عنوان بازیکن و قاسم شیرتری به عنوان سرمربی و مهران 
نظری، مهراب واحدی و فرامرز هاشمی به عنوان مربی حضور داشتند. 
لازم به ذکر است مصطفی عاقل منش مدیر عامل و حسین خاکزاد 

مالک این باشگاه هستند.



ع : ممی را می بینم  مازیار زار
سیستمم به هم می ریزد!

فینال جام حذفی در کدام شهر 
برگزار می شود؟
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 نیمه دوم بهمن ماه ۱۳9۷
 سال سوم
 شماره ۲۳

خبر

پــارکــور؛  ورزشی که دیگر ممنوع نیست

اخطار به مراکز ماساژ درمانی غیر مجاز

باشــگاه شاهین: مدیرعامل 
باید  بازیکن سرباز  جذب 
و نظام مند باشد شفاف 

مدیرعامل باشگاه شاهین با انتقاد از نحوه جذب بازیکنان سرباز گفت: شرایط و ضوابط جذب 
بازیکن سرباز شفاف و نظام مند شود.

سهیل میرزاجانی در گفت وگو با خبرنگار فارس در انزلی با اشاره به جذب بازیکن سرباز توسط 
تیم های نظامی اظهار کرد: در جام گیل، باشگاه هایی نظیر شاهین، استقلال رشت، دخانیات، سردار 
جنگل، شهرداری رضوانشهر و شهرداری انزلی هر فصل برای جذب بازیکنان خود باید هزینه های 

سنگین را متقبل شوند اما برخی باشگاه ها می توانند بدون هیچ هزینه ای بازیکن سرباز بگیرند.
وی با بیان اینکه جذب بازیکن سرباز توسط باشگاه های نظامی منع قانونی ندارد افزود: البته 
سؤال ما اینجاست آیا باشگاه هایی که در جام گیل در حال بهره وری از بازیکن سرباز هستند از 
سوی سازمان تربیت بدنی نیروهای مسلح به عنوان باشگاه نظامی محسوب می شوند و مجوز جذب 

بازیکن سرباز را دارند؟
مدیرعامل باشگاه شاهین با تأکید بر اینکه شرایط و ضوابط جذب بازیکن سرباز شفاف و نظام مند 
شود بیان کرد: اعتقادمان این است که اشکال جامعه فوتبال را از بین نمی برد و این ابهام است که 
باعث نابودی جامعه فوتبال می شود، تعریف بازیکن سرباز در جام گیل چگونه است؟ هر جوانی در 

حال خدمت مقدس سربازی است می تواند بدون هیچ مجوزی فوتبال کند؟
میرزاجانی با اشاره به خبرهای عجیب وغریب پیرامون جذب بازیکن سرباز در هفته های اخیر در 
تیم های جام گیل خاطرنشان کرد: در تلاش هستیم دیداری با فرمانده محترم سازمان تربیت بدنی 
نیروهای مسلح داشته باشیم و این موضوعات را پیگیری کرده و اطمینان دارم اگر افرادی نیز اهمال 

یا قصور کرده باشند به هیچ وجه با آن ها مماشات نخواهد شد.

استفاده از راه پله یا جهیدن؟ دور زدن یا عبور از دیوار بلند؟ راه رفتن 
یا پریدن از ساختمانها؟ از میان این گزینه ها شما کدام را انتخاب می 
کنید؟ قطعا راه آسانتر را؛ ولی عده ای هستند که راه سخت را برمی 
گزینند، آنها ارتفاع چند متری دیوار برایشان مانند پله های خانه هایمان 
است، از دیوار راست بالا می روند، از میان فاصله دو ساختمان پرواز 
با  باور است که هر لحظه  می کنند. حرکاتشان آن چنان غیر قابل 
هیجان و استرس از جا می پرید و لحظه افتادنشان را تصور می کنید، 
اما چشم هایتان را که باز کنید، می بینید هنوز در حال دویدن هستند. 

به گزارش خط اول، گذر همه تان بارها به ماسوله خورده، اما فکر کنم 
آنطور که نگارنده ماسوله را دیده شما ندیده اید. ظهر یک روز گرم 
مردادی در همین سال جاری بود، دیگر عروسک های رنگارنگ ماسوله 
نظرم را جلب نمی کرد، چراکه چیز عجیب تری در این روستای تاریخی 
گیلان دیده بودم. درست وسط تابستان بود، چهاردهم یا پانزدهم مرداد، 
ماسوله مثل همیشه شلوغ، اما از بین جمعیت هراز گاهی یکی را به هوا 
پرت می کردند، ناگهان یکی را دیدم که از سقف خانه های کاه گلی 
ماسوله به حیات خانه همسایه پرید، نگران شده بودم که مبادا وقوع 
جرمی تعقیب و گریزی را شکل داده باشد، اما وقتی تکرار پریدن ها و 
جهش ها را دیدم و البته شوق و ذوق جمعیت را، دریافتم اتفاق دیگری 

در حال وقوع است.
تا پیش از این، چند باری در تلویزیون دیده بودم، بخصوص فیلم هایی 
که نقش اولش نیاز به فرار از دست پلیس داشت، اصلا بخاطر نمایش 
همین وجه منفی باعث شد هم در ایران و هم برهه ای در اروپا این 
حرکات ممنوع شود. آری صحبت از » پارکور » است، رشته ای مهیج 

که مورد علاقه بسیاری از نوجوانان در سرتا سر دنیاست.
از  استفاده  با  از موانع در سریعترین زمان ممکن  پارکور یعنی عبور 
آسانترین و ساده ترین شیوه… حرکتی و کمترین انرژی مصرفی بدن 
از یک مبدأ به مقصد و کسی که پارکور کار می کند را » تراسور » 
می خوانند. البته پارکور فقط یک رشته ورزشی نیست بلکه یک هنر 
است و فلسفه ای خاص دارد، شاید توصیف آن به عنوان هنر حرکت 
به جلو بدون توجه به موانع، بهترین توصیف باشد؛ به زبان ساده می 
توان گفت: پارکور » هنر حرکت » است و فلسفه آن می گوید »هرگز 

به عقب برنگرد »
پارکور تاریخ کهنی ندارد، اگرچه بشر از ابتدا نیاز داشته شکار کند و 
شکار نشود، ولی به صورت جدی یک افسر فرانسوی به نام ریموند 
بل در همین جنگ ویتنام، برای تعقیب و گریز بهتر آن را پایه گذاری 
کرد، ریموند در یکی از سفرهای نظامی اش به آفریقا شاهد گرایش و 
تعامل قابل توجه مردم بومی به محیط پیرامونی بود. وی بومیان آفریقا 
را مردمانی چابک، ماهر و انعطاف پذیر می دید در حالی که آن ها هیچ 
مربی ژیمناستیکی نداشتند و فقط در طبیعت زندگی می کردند. همین 
قضیه او را به سوی ابداع این روش طبیعی سوق داد که با الهام از 
طبیعت و محیط پیرامون، خود را نیرومند و مفید سازد. او پریدن و 
دویدن و جهیدن را به خوبی به سربازانش اموخت ولی جایی ثبت 
نکرد که چه گام بزرگی برای راه اندازی ورزش پارکور برداشته است، از 
همین رو فرزندش دیوید بل اقدام به ثبت و ضبط این رشته کرد و نام 

فرانسوی پارکور را بر آن نهاد.

هرچقدر بروس لی با الهام از حرکات دفاعی و تهاجمی حیوانات، کونگ 
فوی چینی را به عرش اعلی رساند، دیوید بل نیز با تکیه بر توانایی های 
خود واقعی انسان و انسجام ذهن و بدن، تلاش های پدر را مدون کرد و 
پارکور را بنا نهاد. اما پیش از آنکه این رشته به ایران بیاید در همان اروپا 
نیز مدتی غیرقانونی اعلام شده بود، ولی خیلی زود تاکید بر جنبه هنری 

و ورزشی اش باعث شد از قید و بند ممنوعیت رهایی یابد.
حوالی سال ۱۳8۲ بود که پای پارکور به ایران باز شد و چندی بعد 
حضوری نمایش گونه در فدراسیون ورزش همگانی داشت، چراکه تا 
همین سال گذشته مجوز فعالیت رسمی نداشت و فعالیت پارکوربازان 
غیرقانونی محسوب می شد. ولی اقبال جوانان به این ورزش و لزوم 
نظارت بر آن بالاخره مسئولان ورزش کشور را مجاب کرد تا آن را از 
حالت زیرزمینی و غیرقانونی خارج کنند و به این ترتیب، با قانونی شدن 
فعالیت پارکور، این رشته از فدراسیون ورزش همگانی به فدراسیون 
انجمن های  هیئت های  همزمان،  شد.  منتقل  ورزشی  انجمن های 
ورزشی استان ها نیز اقدام به تشکیل کمیته پارکور و معرفی روسای این 
کمیته کردند و با رونق گرفتن این رشته، نخستین دوره مسابقات پارکور 
آزاد قهرمانی کشور نیز اردیبهشت ماه امسال در ارگ کریم خان زند 
شیراز برگزار شد و تراسورهای ایران خودی نشان دادند. هرچند انتقال 
این رشته به زیرمجموعه فدراسیون انجمن های ورزشی در آن مقطع با 
برخی انتقادها از طرف مسئولان فدراسیون ورزش همگانی روبه رو شد، 
اما این انتقال در نهایت انجام شد و پارکوربازان نیز با رضایت از قانونی 

شدن فعالیتشان به این رشته جان دوباره ای بخشیدند.
اما این پایان ماجرا نبود، چون محمدرضا داورزنی معاون توسعه ورزش 
قهرمانی و حرفه ای وزیر ورزش و جوانان که سال گذشته حکم به 
انتقال رشته پارکور از کمیته آمادگی جسمانی فدراسیون ورزش همگانی 
به فدراسیون انجمن های ورزشی داده بود، خردادماه امسال دستور داد 
رشته پارکور از تاریخ ۲۱/۳/9۷ از فدراسیون انجمن های ورزشی منتزع 

این  تا  گیرد  قرار  ژیمناستیک  فدراسیون  نظارت  و  پوشش  تحت  و 
رشته مهیج همچنان بین فدراسیون های ورزشی دست به دست شود. 
پارکوربازان که به اندازه کافی زمین می خوردند و آسیب می دیدند 
و دچار شکستگی می شدند، هربار بلند می شدند و به تمرین ادامه 
می دادند اما این تغییر ماهیت ها هربار دست اندازی بزرگ برایشان 

محسوب می شد.
کیانوش سقراطی رییس هیات ژیمناستیک گیلان در این خصوص می 
گوید: پیشتر در دنیا پارکور سازمانی مستقل داشت، ولی اخیرا علیرغم 
مخالفت های پارکوربازان، این رشته ورزشی زیرمجموعه فدراسیون 
جهانی ژیمناستیک شد در ایران نیز به دلیل استقبال جوانان از این 
رشته و برای اینکه فعالیت های غیرمجاز صورت نگیرد، عهده دار این 
مجموعه شدیم و تمام تلاشمان را می کنیم تا به خوبی این هنر زیبا را 

بین جوانان و نوجوانان به نمایش بگذاریم.
وی افزود: رشته هایی مثل تکواندو، کاراته، جودو، کونگ فو و ووشو 
همه از خانواده هنرهای رزمی هستند ولی در یک هیات متمرکز نیستند، 
اینکه چرا تصمیم گرفته شد پارکور زیر مجموعه ژیمناستیک باشد را 

نمی دانم ولی ما از این تصمیم استقبال می کنیم.
سقراطی در ادامه به تشکیل کمیته » ژیمناستیک برای همه » اشاره 
کرد و گفت: مدتی است این کمیته به دستور فدراسیون ژیمناستیک راه 
اندازی شده است و اگرچه نام ژیمناستیک در آن نهاده شده است اما 
برای بسط و توسعه ان نیازمند همراهی و مشارکت همه هیات های 
ورزشی هستیم تا علاوه بر مردم عادی؛ افراد چاق، افراد معلول، افراد 

سالمند، و حتی بیماران سندرومی را نیز به ژیمناستیک سوق دهیم.
هدایت  که  کرد: خوشحالم  تاکید  گیلان  ژیمناستیک  هیات  رییس 
جامعه جوان پارکور به ما سپرده شد، در هر صورت بهتر است به جای 
برخوردهای سلبی، آن را مدیریت کرد تا کمترین اسیب هم به جامعه و 

هم به خود ورزشکار وارد شود.

اما پلیس ایران به شدت بدنبال آموزش پارکور به افسران خود است 
تا از خلاف کاران حرفه ای عقب نماند، از طرفی فدراسیون جهانی 
ژیمناستیک نیز قصد دارد این رشته را المپیکی کند تا پارکور حرفه 

ای تر دنبال شود.
از همین رو مجتبی شریفی رییس بخش آقایان کمیته پارکور هیات 
ژیمناستیک گیلان اظهار داشت: گیلان در رشته پارکور آینده خوبی 
دارد، در اکثر مناسبتها ورزشکاران ما اقدام به اجرای حرکات زیبای 
پارکور می کنند و آرام آرام شهرستانها نیز به راه اندازی این رشته 

علاقمند می شوند.
وی افزود: ابزار و تجهیزات خاصی هم نیاز نداریم، لباسی راحت که 
حتی می تواند لباس رسمی باشد، کفشی سبک و گاها دستکشی ارزان 
قیمت. البته اگر بخواهیم در محیط بسته انجامش دهیم به چند جعبه 

مخصوص نیز نیاز داریم.
رییس بخش آقایان کمیته پارکور هیات ژیمناستیک گیلان در ادامه از 
اعزام تیم استان به مسابقات پارکور قهرمانی کشور خبر داد و گفت: در 
همین مدت زمان کوتاهی )سه ماه( که این کمیته تشکیل شده است، 
کلاس های آموزشی برگزار کرده ایم و مسابقاتی در استانی نیز برپا 
نمودیم و قهرمانان را به مسابقات قهرمانی کشور اعزام کرده ایم که 

به دلیل نوپا بودن این رشته هنوز برای کسب عنوان کمی زود است.
اما استقبال از این رشته مختص آقایان نیست، بلکه دخترها نیز از کنج 
آشپزخانه و لابه لای کتابهای عاشقانه بیرون آمدند و پابه پای پسران، 
عاشق هیجان و تحرک شدند، نگار عظیمی رییس بخش بانوان کمیته 
پارکور هیات ژیمناستیک استان گیلان با تایید این مطلب اظهار داشت: 
جالب اینجاست فقط دخترهای جوان و نوجوان به پارکور علاقمند 
نشدند بلکه از بین افرادی که برای یادگیری مراجعه می کنند خانومهای 
بالای ۵۰ سال هم دیده می شوند ولی متاسفانه چون این رشته به 
تازگی مجوز فعالیت دریافت کرده، در گیلان آنطور که باید و شاید به 
آن بها داده نشده و با کمبود سالن و سانس و تجهیزات روبه رو هستیم.

وی افزود: اگرچه در حال حاضر بیست سی نفر در کلاس های پارکور 
ما شرکت می کنند اما جمعیت پارکورکاران گیلان قطعا بسیار بیشتر 
از این عدد است چراکه تا پیش از این گروه های زیر زمینی و مخفی 
زیادی در این خصوص شکل گرفته و اکنون نیازی به حضور در کلاس 

های ما نمی بینند.
نگار عظیمی در پایان تاکید کرد برایش مهم نیست این رشته زیر 
مجموعه کدام فدراسیون باشد بلکه مهم لذت بردن از پارکور است و بی 

صبرانه منتظر روزی است که در همه شهرهای گیلان همگانی شود.
کیانوش سقراطی رییس هیات ژیمناستیک گیلان نیز در پاسخ به 
این آرزوی عظیمی گفته بود: این رشته علاوه بر رشت، در شهرهای 
لاهیجان، انزلی، رودبار، رستم آباد، لوشان، ماسال و جاهای دیگر راه 

افتاده و کم کم همه گیر می شود.
حق با این دختر پارکور کار است، برای تراسور فرقی نمی کند زیر 
مجموعه کدام فدراسیون باشد، مهم برای او لذت بردن از پارکور است تا 
شهرش را درنوردد و به اصطلاح شهرنوردی کند، امروز دیگر تراسورها 
می توانند شیطان کوه لاهیجان را میدان مسابقه کنند، از بالای عمارت 
کلاه فرنگی رشت به پایین بپرند، اسکله بندرانزلی را درنوردند و سد 

منجیل را هم محل مناقشه کنند، آری پارکور دیگر ممنوع نیست.

رئیس هیئت پزشکی ورزشی استان گیلان در یک گفتگوی مطبوعاتی 
به مراکز ماساژ درمانی غیر مجاز در باشگاه های ورزشی هشدار داد.

به  درمانی  ماساژ  مراکز  تبلیغات  اخیراً  ورزشی،  اول  گزارش خط  به 
خصوص در فضای مجازی بیداد می کند، اینکه آیا آنها مجوزی برای 
فعالیت دارند یا خیر سوالی بود که از دکتر کیوان اسدپور پرسیدیم، وی 
نیز قویا هشدار داد و گفت: اگرچه تاکنون چندین دوره ماساژ در هیئت 
برگزار کردیم، اما دو یا سه مجوز بیشتر صادر ننموده ایم، بنابراین اغلب 
مراکز ماساژ درمانی که در باشگاه های ورزشی فعال شده اند غیر مجاز 

هستند و به زودی تعطیل خواهند شد.
وی گفت: از آنجایی که ما متولی سلامت ورزشکاران هستیم، ستادی 
نظارت  نام »ستاد  به  اندازی شد  راه  ورزشی  پزشکی  فدراسیون  در 
به طور  را  ای  دیده  آموزش  ناظرین  که  ورزشی«  اماکن  برسلامت 
محسوس و نامحسوس برای بازدید از باشگاه ها اعزام می نماید تا هم 
عضویت ورزشکاران در کمیته خدمات درمانی را بررسی کند و هم در 

بخش بهداشت اماکن ورزشی نظارت دقیق داشته باشد.
رئیس هیات پزشکی ورزشی گیلان، نگهداری فروش و عرضه هرگونه 
قانون و جرم  را خلاف  باشگاه های ورزشی  نیروزا در  مکمل های 
دانست و گفت: یکی دیگر از عمده ترین وظایف ستاد نظارت برسلامت 
اماکن ورزشی جلوگیری از فروش و عرضه مکمل های نیروزا است و 
همینطور مراقبت کنیم مراکز ماساژ غیرمجاز نیز در باشگاه ها فعال 
نشود، اگرچه ماساژ شیوه درمانی مناسبی است اما باید به اصول و شیوه 

خاصی اجرا شود که ممکن است از عهده هر کسی بر نیاید.
وی در ادامه تاکید کرد: این ستاد در گیلان در سال جاری از ۴۰۰ 
باشگاه بازدید به عمل آورده که علاوه بر اخطار و جریمه به برخی 

باشگاه ها، دو یا سه باشگاه ورزشی را نیز پلمپ کرده است.
دکتر کیوان اسدپور که به مناسبت دهه فجر در جمع خبرنگاران سخن 
می گفت، اظهار داشت: راه اندازی فدراسیون پزشکی ورزشی یکی از 

دستاوردهای انقلاب بوده چرا که پیش از انقلاب چنین تشکیلاتی که 
به جامعه ورزش خدمات درمانی ارائه دهد وجود نداشت.

وی وظایف این فدراسیون را در دو بخش آموزش و درمان خلاصه کرد 
و گفت: در بحث آموزش وظیفه داریم ورزشکاران را با برگزاری کارگاه 
ها و سمینارها و دوره های مختلف، از انواع آسیب دیدگی ها مطلع کنیم 
و در بحث درمان ورزشکاران را آگاه می کنیم که چگونه بعد از آسیب 

می توانند درمان شوند و به میادین ورزشی بازگردند.
دکتر اسدپور تلاش برای به عضویت در آوردن ورزشکاران در کمیته 
خدمات درمانی هیئت را از مهمترین فعالیت های هیئت دانست و گفت: 

اخذ کارت بیمه ورزشی تنها با ۱۵ هزار تومان امکان پذیر است با این 
مبلغ می توانند تا سقف ۷ میلیون تومان هزینه های سرپایی و غیره را 
تحت پوشش قرار دهند، متاسفانه بسیاری از ورزشکاران به این خدمت 

مهم هیئت واقف نیستند.
وی افزود: این هیئت در حال حاضر دارای کلینیک فیزیوتراپی، کلینیک 
تغذیه، کلینیک روانشناسی، کلینیک حرکات اصلاحی، کلینیک ارتوپدی 
و پزشک عمومی است و ورزشکاران با داشتن کارت بیمه ورزشی می 
توانند به صورت رایگان از این امکانات استفاده نمایند؛ در سال جاری 
نیز تاکنون بیش از 9۰۰ نفر از کلینیک ارتوپدی، ۶۰۰ نفر از خدمات 

پزشک عمومی، هزار نفر از مشاوره روانشناسی و تغذیه و حدود ۵۰۰۰ 
جلسه توانبخشی و فیزیوتراپی رایگان استفاده کرده اند.

رئیس هیئت پزشکی ورزشی ان گیلان آخرین آمار ورزشکاران سازمان 
یافته را 8۲ هزار و ۳۱۰ نفر خواند و گفت: از این تعداد ۴9 هزار نفر 
مرد و ۳۳ هزار نفر زن هستند، البته تعداد ورزشکاران استان عدد بسیار 
بالاتری است که متاسفانه اقدام به ثبت نام در کمیته خدمات درمانی 

نکرده اند.
وی هیئت های فوتبال، همگانی، بدنسازی، تکواندو و ژیمناستیک را 
دارای بیشترین بیمه شده ورزشی دانست و گفت: شهرستان های رشت، 
انزلی، رودسر و لاهیجان نیز شهرهایی هستند که بیشترین بیمه شده 

ورزشی را دارا هستند.
دکتر اسد پور ادامه داد: در سال جاری، ۷۲۴ ورزشکار آسیب دیده به 
کلینیک ما مراجعه کردند که پنج میلیارد و 8۶۵ میلیون و ۵۱۶ هزار 
ریال بابت هزینه هایشان دریافتی داشته اند، بیشتر این ورزشکاران 
آسیب دیده از هیئت های فوتبال، تکواندو و کاراته بودند و زانو و پارگی 

رباط صلیبی بیشترین عضو آسیب دیده بودند.
رییس هیئت پزشکی ورزشی گیلان ضمن گلایه از مدیران برخی 
باشگاه ها و گفت: این وظیفه مدیران باشگاه ها است که ورزشکاران خود 
را دعوت به دریافت کارت خدمات درمانی نمایند چرا که حیف است 
چنین خدماتی به ورزشکاران ارائه شود و آنان مطلع نباشند البته ما نیز 
جهت ترغیب مدیران باشگاه ها به این امر درصدی از حق بیمه دریافتی 

را به آنان مدت خواهیم داد.
وی در پایان احداث کلینیک جامع پزشکی ورزشی المپیک را یکی 
از برنامه های آینده هیئت خواند و گفت: علاوه بر این بنا داریم طرح 
توسعه فضای فیزیوتراپی را در مجاورت هیئت نیز انجام دهیم که فعلًا 
در مرحله مطالعاتی است و انشاالله در سال آینده خبر های خوبی در 

این زمینه خواهیم شنید.

ملوان  فوتبال  تیم  اسپورت«،  گزارش«دی  به 
بندرانزلی این روزها شرایط خوبی از لحاظ نتیجه 
گیری دارد و توانسته ۴ امتیاز در دو دیدار اخیر برابر 
سرخپوشان پاکدشت و گل گهر سیرجان که از 
مدعیان لیگ یک به شمار می روند، کسب کند، 

اما مشکلات مالی این تیم همچنان پابرجاست.
جدایی  از  پس  است  مدتی  که  زارع  مازیار 
پورغلامی به تیم بازگشته با گلایه از شرایط مالی 
تیم می گوید از محمد احمدزاده خجالت می کشد. 
زارع حرف هایش را اینگونه ادامه می دهد: » به 
خدا آقا ممی گناه دارد. من اصلا اهل چاپلوسی 
می  را  من  هم  شما  ندارم.  هم  نیازی  و  نیستم 
شناسید. اصلا من آقا ممی را می بینم، سیستمم 
به هم می ریزد. واقعا دلم می سوزد. کار آقای 
ممی )محمد احمدزاده( که تمام می شود باید برود 
ماشینش را روشن کرد و یزد و اصفهان برود و 
بارش را خالی کند و برگردد. اینطوری که نمی 
شود. او هم کار و زندگی دارد. من به او هم گفتم 
که شما آمده اید مشکل ملوان را حل کنید ولی 
به مشکلاتتان اضافه شده است. جالب این است 
که این چیزها را می بینند و به هیچ کس برنمی 
خورد. ما از مسئولین انتظار داریم. یا قول ندهند یا 

سر قولشان بمانند. این رسمش نیست.«
اینکه  بر  علاوه  روزها  این  احمدزاده  محمد 
سرمربیگری ملوان را در اختیار دارد، راننده ماشین 
سنگین هم هست و برای گذراندن امور زندگی 

کار می کند!

دیدار پرسپولیس تهران و پدیده مشهد از مرحله 
صعود  با  ایران  حذفی  جام  نهایی  چهارم  یک 
قرمزپوشان تهرانی همراه بود تا به این ترتیب در 
تاریخ سوم خرداد 98 صف آرائی دو تیم سپاهان 
اصفهان و پرسپولیس تهران در مرحله نیمه نهایی 
لاجوردی  حریف  باید  تیم  کدام  کند  مشخص 
پوشان رشتی برای فتح جام حذفی 9۷-98 شود.

هواداران  اسپرت-تارنمای  وارش  گزارش  به 
ها  داماشی  زودهنگام  صعود  با  گیلان،  داماش 
به فینال جام حذفی فوتبال ایران، سوالی که این 
روزها بیش از هرچیزی توسط هواداران داماش 
گیلان »فینالیست تاریخ ساز جام حذفی« مطرح 
میشود، استادیوم برگزاری تک دیدار نهایی جام 

حذفی 9۷-98 است.
این سوالات در حالی مطرح می شود که سعید 
فتاحی مسئول مسابقات سازمان لیگ فقط تاریخ 
برگزاری دیدار نهایی جام حذفی را نهم خرداد ماه 
98 اعلام کرد و خبری از استادیوم محل برگزاری 

این دیدار نداده است.
چندی پیش مدیرکل ورزش و جوانان کرمانشاه 
خبر از موافقت شفاهی سازمان لیگ و میزبانی 
احتمالی استادیوم پانزدهم خرداد کرمانشاه داده بود 
اما هنوز از سوی سازمان لیگ به صورت رسمی 

این خبر تایید نشده است!
البته با توجه به اینکه پدیده مشهد از راهیابی به 
نیمه نهایی جام حذفی ناکام ماند از استادیوم امام 
رضا مشهد هم به عنوان یکی دیگر از نامزدهای 
احتمالی محل برگزاری فینال جام حذفی 98-9۷ 

به گوش می رسد.
لازم به ذکر است، که در سالیان اخیر به مناسبت 
فوتبال  حذفی  جام  فینال  خرمشهر  آزادسازی 
خوزستان  استان  در  خرداد  سوم  تاریخ  در  ایران 
و شهرستان خرمشهر برگزار می شد که با توجه 
لیگ  های  رقابت  در  پرسپولیس  تیم  به حضور 
قهرمانان آسیا و فشردگی رقابت های لیگ برتر، 
میان  نهایی  نیمه  بازی  دومین  برگزاری  تاریخ 
پرسپولیس و سپاهان سوم خرداد تعیین شده است 
و برنده این دیدار نهم خرداد برابر داماش گیلان 

قرار می گیرد.

و جرم است باشــگاه های ورزشــی خلاف قانون  در  نیروزا  و فروش هرگونه مکمل های  عرضه 
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فرهنگ، واژه ای عجین شده در بین مردمان ایران زمین است، 
صحبت دیروز و امروز نیست، شاید بیش از ۲۵۰۰ سال است که 
اعتقادات  و  به اصول  ایرانیان  توان گفت،  متقن و مستدل می 
خود، باور قلبی داشته اند، حتی گذشتن از جان و مال برای کمک 
به همنوعان، از اعمالی نیکی است که ایرانیان همواره پیشتازی 
زمانی  نمایش گذاشتند.  به  مواقع حساس  در  را  این عرصه  در 
با دشمن  نبرد  از میهن در جبهه  فرزندان وطن به عشق دفاع 
حضور می یافتند و این بار عاشورا و تاسوعا بهانه شده تا سنت 
حسنه ای به نام نذر خون در این ایام رواج پیدا کند، سنتی که 
باعث شد میزان اهدای خون در این روزها به ۱۰ برابر میانگین 
از عزداران حسینی در  روزهای دیگر خود برسد، حضور فوجی 
صف انتظار برای اهدای خون را می توان حرکت نوع دوستانه 

برای ایثار بی منت به همنوعان تفسیر کرد، اما ...
اما در کنار این سنت حسنه، باید به مردم اطلاع رسانی کرد که 
مدت زمان نگهداری خون کوتاه است و بهتر است این حرکت 
زیبای خود را در طول سال و مناسبت های مختلف نیز تکرار 
کنند و پویش های چون نذر خون را بهانه ای برای اهدا خون 
نماینند تا در همه سال، به اندازه کافی، خون برای بیماران نیازمند 

وجود داشته باشد.
به گزارش خط اول، این تاکید نه از سوی نگارنده، بلکه از زبان 

مدیرکل انتقال خون استان گیلان ساری و جاری شد.
بعد از انقلاب گام های موثری در سازمان انتقال 

خون برداشته شد
دکتر احمد مرادی که سابقه سالها حضور در بخش های مختلف 
دانشگاه علوم پزشکی گیلان از جمله معاونت فرهنگی و فوق 
برنامه، مدیریت درمان، مدیریت تجهیزات پزشکی و نماینده وزیر 
در تشکل های اسلامی دانشگاه را دارد، به مناسبت دهه فجر 
های  تلاش  اول،  خط  نشریه  با  گفتگویی  در  اسلامی  انقلاب 
نظیر  بی  را  انقلاب  از  بعد  انتقال خون  صورت گرفته در حوزه 
دانسته و گفت: سازمان انتقال خون کشور پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی اقدامات خوبی انجام داده و گام های موثری بخصوص 
از  نیز حمایت های خوبی  برداشته است، در گیلان  استانها  در 
سوی مدیرعامل سازمان انتقال خون ایران و همچنین استاندار 
گذاشته  ما  اختیار  در  خوبی  تجهیزات  و  گرفته  گیلان، صورت 
ها  داریم حمایت  انتظار  و  است  سازمان محدود  منابع  اما  شد، 

گسترش یابد.
دکتر مرادی که از ۱۵ شهریور سال 9۵ به عنوان مدیرکل انتقال 
خون گیلان منصوب شد، وضعیت حال حاضر سازمان در گیلان 
را اینگونه شرح می دهد: علاوه بر مرکز استان، در هفت شهر 
رودسر، لنگرود، لاهیجان، انزلی، تالش، آستارا و فومن نیز پایگاه 
داریم، البته در صومعه سرا نیز مکان ثابتی به همت فرماندار و 
نماینده آماده و تجهیز شد و به زودی مورد تجهیز می شود، در 
املش و ماسال و شفت نیز پروژه راه اندازی مرکز ثابتی برای 

خونگیری در دستور کار قرار دارد، در رودبار نیز پایگاهی خارج 
از حومه شهری فعال بود که بدلیل استقبال کم مردم، تعطیل 
کردیم، چراکه هر پایگاه باید ماهانه بطور متوسط ۲۵۰ مراجعه 
کننده داشته باشد تا بتواند ادامه کار دهد، از همین رو در رودبار 
قرار است اورژانس بیمارستان ولایت را به انتقال خون دهند تا به 

اهداکنندگان نزدیک باشیم.
گیلان شاخص خوبی در میزان اهدای خون دارد

وی با بیان اینکه گیلان شاخص خوبی در میزان اهدای خون 
دارد، گفت: شاخص اهدای خون در کل کشور ۲۷ در هزار 

نفر است ولی در گیلان این رقم به ۳۱ در هزار نفر می 
رسد که نشان از فرهنگ بالای مردم فداکار گیلان دارد، 
جمعیت  و  هستیم  سالمندی  استان  اینکه  بخاطر  اما 
شناور زیادی هم داریم مصرف خون نیز بالاست و به 
زحمت می توانیم علیرغم دریافت خون بالا، مصرف 
بخاطر وضعیت  از طرفی  نماییم.  تامین  را  استان 
پزشکی مطلوب تر به نسبت استانهای همجوار، 
همسایه  کشورهای  حتی  و  استانها  این  مردم 
برای درمان و جراحی به گیلان می ایند و از 
انجاکه هر عمل جراحی حداقل هفت هشت 
واحد خون نیاز دارد مصرف خون نیز به طور 
طبیعی در استان ما بالا می رود. به همه اینها 
حضور بیش از هفت درصد بیماران تالاسمی 
ماهانه  باید  که  بیفزایید  را  گیلان  در  کشور 

دوبار خون مصرف کنند.
وی افزود: وظیفه سازمان انتقال خون، تامین 
خون کافی و سالم و توزیع مناسب آنهاست، 
نگهداری  تاریخ  به  باتوجه  دیدیم  وقتی 
می  خارج  رده  از  زیادی  های  فراورده، خون 
همچنین  و  بیمارستانها  در  خون  بانک  شود، 
)مدیریت مصرف خون(  واحد هموویژولانس 
در سازمان را فعال تر کردیم تا اوت شدن خون 

)یعنی از دایره مصرف خارج گشتن( را به حداقل 
استانهای  به  بهمینه  استفاده  برای  حتی  و  برسانیم 

همجموار نیز ارسال کنیم.
سلامت خون کشورمان در حد اروپاست

خون  سلامت  گیلان،  استان  خون  انتقال  مدیرکل 
کشورمان را در حد اروپا دانست و گفت: باید تلاش کنیم 

تا به این دستاورد لطمه ای وارد نشود.
فراوری  قسمت  در  اهدا  از  بعد  خون  کرد:  تصریح  وی 
به سه قسمت گلبول قرمز، پلاکت و پلاسما تقسیم می 
بیماری های  نیاز  غالبا مورد  را که  اگرچه پلاسما  شود، 
سوختگی است می توان بعد از فریز تا سه سال نگهداری 
کرد اما پلاکت خون که ۷۰ درصد آن برای درمان بیماران 

مبتلا به سرطان مصرف می شود تنها سه تا پنج روز ماندگاری 
دارد، از گلبول قرمز نیز که شایع ترین مصرف فراورده های خونی 
را دارد و برای اغلب بیماری ها و جراحی ها مورد استفاده قرار 
می گیرد تنها ۳۵ روز می توان در شرایط مناسب نگهداری کرد 
اندازی  با راه  بنابراین  و بعد از آن غیرقابل مصرف خواهد بود، 
واحد » هموویژولانس » گام بزرگی در مدیریت مصرف خون 

برداشته ایم.
 ،AB و O ، A، Bوی گروه های خونی پرمصرف را به ترتیب
چه مثبت و چه منفی اعلام کرد و گفت: کلیه خدمات خون و 
فرآورده های آن برای بیماران رایگان است. کار فراورده گیری 
تجهیز  با  اما  انجام می شود  یعنی رشت  استان  مرکز  در  خون 
شهرهای لاهیجان و تالش و فومن به دستگاه بلاست فریزر و 
سردخانه نگهداری خون، آنها نیز می توانند این کار را انجام دهند، 
از همین رو فرآورده گیری خون در شرق گیلان در لاهیجان و 

ر شهرهای غرب گیلان  د
تالش و فومن متمرکز 

شده است. 
بیوتست  شرکت 
هفتمین  فومن، 
بزرگ  شرکت 

دنیا
انتقال  مدیرکل 
خون استان گیلان 
داشت:  اظهار 
صنایع  متاسفانه 
داروسازی ما هنوز 

از  به آن سطح 
پیشرفت 

نرسیده اند که بتوانند از پلاسمای انسانی، دارو تهیه نمایند، در 
حال حاضر، پلاسماهای تولید شده از سوی ما به کشور آلمان 
انتقال داده می شود تا از آن دارو تهیه کنند و البته بطور رایگان 

به ما هم می دهند.
خصوصی  بخش  خوشبختانه  کرد:  تصریح  مرادی  احمد  دکتر 
دست به کار شده و ان شائ الله این مشکل در اینده برطرف 
بیوتست،  شرکت  گذاری  سرمایه  با  است  قرار  شد،  خواهد 
کارخانه پلاسما یعنی تهیه دارو از پلاسمای 
انسانی در یازده کیلومتری رشت به فومن 
راه اندازی شود، مطالعات اولیه انجام شد 
و به زودی وارد فاز اجرایی می شود. 
اندازی،  راه  گفتنی است در صورت 
هفتمین  فومن  بیوتست  شرکت 

شرکت بزرگ دنیا خواهد شد.
انزلی،  آزاد  منطقه 
خون  انتقال  یاریگر 

باشد
گفت:  مرادی  دکتر 
دو  حاضر  حال  در 
برای  اتوبوس سیار 
داریم  گیری  خون 
دو  است  قرار  و 
دوم  دسته  اتوبوس 
زودی  به  نیز  دیگر 
گیلان  به  خوزستان  از 
چراکه  کند،  پیدا  انتقال 
چندین  اروند،  آزاد  منطقه 
به  خونگیری  مجهز  اتوبوس  دستگاه 
انتقال خون آن استان واگذار کرده است.

آزاد  منطقه  از  تشکر  و  تقدیر  وی ضمن 
برای  تاکنون  که  خدماتی  بابت  انزلی 
داده  انجام  گیلان  خون  انتقال  سازمان 
آزاد  منطقه  داریم  انتظار  گفت:  است، 
وقتی  باشد،  خون  انتقال  یاریگر  از  بیش 
اروند  آزاد  منطقه  سازمان  خوزستان  در 
وارد  خونگیری  مجهز  اتوبوس  توانست 
یقینا  کند،  واگذار  خون  انتقال  به  و  نماید 
بیفتد.  تواند  می  گیلان هم  در  اتفاق  این 
در  با  تواند  می  نیز  رشت  شهرداری  البته 
دوم  دست  های  اتوبوس  گزاردن  اختیار 
به این مهم، کار بزرگی برای انتقال خون 

استان انجام دهد.
مدیرکل انتقال خون استان گیلان از حمایت 

های بی دریغ خیرین نیز تقدیر ویژه ای داشت و گفت: خیرین 
در این سالها بزرگترین حامی سازمان انتقال خون کشور بوده اند، 
اما این امر در گیلان مغفول مانده بود، از همین رو برنامه های 
ویژه ای برای خیرین استان ترتیب دادیم و نتیجه اش این شد 
که برای اولین بار در استان با کمک سازمان انتقال خون کشور 
و البته کمک ۱۵۰ میلیون تومانی خیر بزرگوار دکتر مستشاری 
که مدیرکل سی ساله انتقال خون گیلان و در واقع پدر انتقال 
خون استان هستند مرکز جامع انتقال خون و فراورده های آن را 
در مرکز استان راه اندازی کردیم. در انزلی و رودبار نیز خیرین 
کارهای قابل ستایشی برای انتقال خون انجام داده اند، در واقع با 
توجه به شرایط خاص استان، هرچقدر حضور خیرین بیشتر باشد 
بیماران راحت تر به فراورده های خونی دست پیدا خواهند کرد و 

استرس به موقع نرسیدن خون را ندارند.
هویت خون، اهدا کنندگان هستند

از عمل خیرخواهانه و خداپسندانه  قدردانی  مرادی ضمن  دکتر 
اهدای خون توسط مردم گفت: هویت انتقال خون، اهدا کنندگان 
آنها  کار  عظمت  مقابل  در  کنیم  تلاش  هرچه  ما  هستند،  آن 
ناچیز است، در واقع انتقال خون خدمت مردم به مردم است، اگر 
اهداکننده نباشد بخش اعظم درمان تعطیل خواهد شد، باید از 

مردم ممنون بود که این کار نیک را رها نکرده اند.
وی به راه اندازی سیستم ثبت مرکزی دما )سامایش( در پایگاه 
انتقال خون مرکز استان اشاره کرد و گفت: این سیستم، زنجیره 
سرد نگهداری خون و فراورده های ان را تضمین می کند و در 
دهه فجر همه شهرستانها با حمایت های استاندار  و تجهیز از 

سوی سازمان، به این سامانه مجهز شدند.
مدیرکل انتقال خون استان گیلان در ادامه به فعالیت یک سامانه 
سیار انتقال خون در میدان شهرداری رشت اشاره کرد و گفت: 
در همه کلانشهرها در دو یا سه نقطه پرتردد که به اهدا کننده 
نزدیک باشد یک سامانه متحرک مجهز، فعال است اما رشت از 
این مهم بی بهره بود، از همین رو به کمک سازمان انتقال خون 
ایران یک سامانه متحرک و مجهز به همه امکانات یک پایگاه 
انتقال خون با شش تخت به گیلان اختصاص داده شد که در 
حال حاضر چهار پنج ماهی است در پیاده راه شهرداری رشت 

مستقر شده است.
با  گیلان  خون  انتقال  مدیرکل  مرادی  احمد  دکتر  پایان  در 
یادآوری قطعه شعری تاکید کرد که اهدای خون نباید فقط منوط 
به مناسبتهای خاصی چون عاشورا و تاسوعا و یا نهم مرداد سالروز 
انتقال خون باشد و باید در تمام طول سال ساری و جاری باشد. 

وی اینچنین سرود:
همراه شو عزیز 

کین درد مشترک 
هرگز جدا جدا

درمان نمی شود

هویت انتقال خون، اهداکنندگان هستند


